
Story by Christopher Tan

THE Penang 2025 Budget is differ-
ent from previous ones in one main 
aspect.

Instead of historical spending pat-
terns, the budget has adopted Zero-
Based Budgeting (ZBB) to ensure that 
expenditure planning is grounded in cur-
rent financial realities.

Another strategy is that it stresses re-
forms to strengthen fiscal sustainability 
in light of ongoing economic challenges.

Chief Minister Chow Kon Yeow said 
the approach prioritises statutory ex-
penses over non-statutory expenditure, 
aiming for a more practical and efficient 
allocation of resources.

“The state is also commit-
ted to enhancing governance 
and integrity in financial 
management to improve 
the quality of service de-
livery.

“While continuing wel-
fare programmes and 
public-oriented initiatives that 
align with the state’s fiscal capabilities, 
the government also plans to boost 
revenue through revised rates, the ex-
ploration of new revenue streams, and 
improved inter-agency collaboration,” he 
said when tabling the Penang 2025 Bud-
get at the Penang Legislative Assembly 
recently.

The proposed operating expenditure 
for 2025 totals RM940.22 million, dis-
tributed across emoluments, services 
and supplies, asset management, 
grants and fixed fees, as well as miscel-
laneous costs. This marks a significant 
reduction of 10.19% from the RM1.047 
billion budgeted for 2024.

The state attributed the decrease to 
a proactive effort to maintain a surplus 
in the Consolidated Revenue Account, 
which has seen a consistent decline from 
RM1.154 billion in 2019 to RM330.03 
million in 2023.

Chow said development expendi-

ture for 2025 is set at RM220 mil-
lion, reflecting a 38.65% decrease 
compared to the 2024 allocation of 
RM374.71 million.

“The reduced allocation underscores 
the state’s focus on completing ongoing 
and high-impact projects.

“Non-critical new projects 
will be deferred or assigned 

token allocations to main-
tain financial flexibility, 
while strategic collabora-
tions with federal agen-
cies will help avoid over-
lapping benefits and opti-
mise resources.

“To meet the demands of the 
2025 fiscal year, the government has 
set a revenue target of RM906.59 mil-
lion, representing a 70% increase from 
the 2024 target of RM533.08 million. 
The projected revenue comprises tax 
collections (RM223.65 million), non-tax 
revenue (RM570.41 million), and non-
revenue receipts (RM112.53 million).

“Despite these efforts, a modest 
deficit of RM33.63 million is anticipat-
ed – the lowest in Penang’s budget his-
tory. The state has taken into account 
an opening balance of RM50 million in 
its Consolidated Revenue Account on 
Jan 1, 2025,” he said.

Chow said the state government 
would continue its pragmatic approach 
to balancing fiscal responsibility with 
developmental goals.

The forward-looking Budget is de-
signed to secure long-term fiscal sus-
tainability while delivering meaningful 
outcomes for Penangites.
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PENANG 2025 BUDGET

Lowest 
deficit in history

Chow also spoke on the following:

Operating expenditure 
RM940.22 million

Development expenditure 
RM220 million
Revenue target

RM906.59 million
Deficit

RM33.63 million 
Special assistance for civil servants 

minimum RM1,000 or half 
month salary 

Other educators
RM300

Islamic affairs 
RM2.27 million for construction of  

Sungai Bakap mosque 

AT A 
GLANCE

2025 
BUDGET 
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THE Penang government envi-
sions transforming the state 
into a “sponge city” amid rapid 
development, Chief Minister 
Chow Kon Yeow says.

A sponge city is an urban 
area rich in natural or green 
features that can absorb water 
during flooding.

According to Chow, the 
Penang Structure Plan 2030 
(RSNPP) specifically focuses 
on two areas, namely identify-
ing potential forest reserves 
and peat swamp forests.

This is part of the state’s 
efforts to preserve the forest 
ecosystem and ensure envi-
ronmental sustainability for 
the future.

“Parked under the Penang 
Green Agenda 2030, the Pen-
ang government is on a mis-
sion to identify potential peat 
swamp forests, covering at 
least 1,619.22 acres, for ga-
zetting as permanent forest 
reserves under the National 
Forestry Act 1984.

“In line with this objective, 

a total of 449.12 hectares of 
peat swamp forests have been 
identified in the Southwest dis-
trict of the island.

“These efforts are being 
taken to complement the 
state’s vision of becoming a 
sponge city that prioritises 
environmental protection and 
sustainable resource man-
agement,” Chow (PH-Padang 
Kota) said during the tabling 
of the Penang 2025 Budget at 
the State Legislative Assembly 
sitting recently. 

Chow also highlighted 
that Penang has a total of 
7,245.25 hectares of for-
ested land. Of this, 6,063.25 
hectares are designated as 
permanent forest reserves, 
while the remaining 1,182 
hectares make up the Pen-
ang National Park.

“The area of permanent for-
est reserves in Penang has 
increased by 18.8% compared 
to 2019, from 5,100.93 hect-
ares to 6,063.25 hectares in 
2024,” he added.

Given Penang’s increased 
permanent forest reserves, 
the federal government has 
distributed RM5.2 million to 
the state under the Ecological 
Fiscal Transfer for Biodiversity 
(EFT) as of November this year.

On another matter, Chow 
said there is a need to identify 
and manage environmentally 
sensitive areas as it is crucial 
for achieving balanced devel-
opment based on sustainable 
development.

In this respect, he said the 
Penang government plans to 
introduce two additional spe-
cial area plans, namely the 
Padang Tembak Special Area 

Plan and the Balik Pulau Spe-
cial Area Plan.

He also revealed that PLAN-
Malaysia@Penang (Penang 
Town and Country Planning De-
partment) is finalising draft re-
visions for the Penang Hill Spe-
cial Area Plan and the George 
Town Unesco World Heritage 
Site Special Area Plan before 
they can be gazetted.

Chow added the Penang 
South Island 2050 Local Plan 
(RTPSI 2050), under the pur-
view of PLANMalaysia, is pro-
gressing well.

Chow reiterated that the 
Penang government had intro-
duced several initiatives under 

the One Stop Centre (OSC) 3.0 
Plus, such as the Industrial 
Green Lane (IGL), Prerequisite 
(PR), and Self-Regulation (SR), 
to ensure smooth business 
operations in the state.

“These initiatives aim to 
expedite the building plan 
process, enhance the state’s 
competitiveness as an invest-
ment destination, ultimately 
boosting the state’s income,” 
he added.

The Penang Structure Plan 
2030 (RSNPP) will further 
support initiatives like OSC 
3.0 Plus to ensure the state 
remains dynamic and respon-
sive to development needs.

THE state government will 
look at all aspects before 
finalising the establishment 

of a Special Financial Zone (SFZ) 
in Penang.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said the potential establish-
ment of an SFZ in Penang as a 
growth engine is being studied 
by the Penang Institute (PI).

“The state has been briefed 
by PI on the prospects of im-
plementing the SFZ in Penang.

“A public engagement work-
shop was held on Sept 24, 
2024, attended by over 100 
participants representing the 
logistics, trade and financial 
sectors.

“Over 93% of the partici-
pants expressed support for 
the initiative.

“Key benefits identified in-
clude the creation of ample 
job opportunities for young 
graduates, enhanced funding 
for advanced local manufactur-
ing and an increase in foreign 
investments to solidify Pen-
ang’s position as a regional 
business hub in Southeast 
Asia,” he said in his winding-
up speech during the Penang 

Legislative Assembly 
sitting recently.

Chow said the par-
ticipants also pin-
pointed promising 
financial subsec-
tors for Penang 
to prioritise, like 
fintech, startup 
financing, equity crowd-
funding, maritime trade 
and cryptocurrency finance.

“Prominent locations un-
der consideration for the SFZ 
include Gurney Bay and Anda-
man Island, though concerns 
were raised about traffic con-
gestion, talent shortage and 
low wage offerings potentially 
impacting the project’s suc-
cess,” he added.

The initiative, spearheaded 
by PI, remains in the research 
stage, with findings set to be 
presented to the state execu-
tive council (exco) after further 
evaluation.

A roundtable session with 
industry experts was held on 
Nov 27, 2024 to refine the 
proposal’s framework.

Separately, the Public Ser-
vice Remuneration System 

(SSPA) takes effect on 
Dec 1 this year.

Chow said the 
SSPA rollout would 
be executed in 
two phases.

“Phase 1 
will commence 
in December 

2024, featuring an 8% 
increase in emoluments, 

while Phase 2 will follow in Jan-
uary 2026 with an additional 

7% increase. In total, the emol-
ument adjustment will amount 
to a 15% increase.

“A total of 3,534 state civil 
servants, excluding those un-
der local authorities and state 
statutory bodies, have opted 
into this new remuneration 
system” he said.

In response to a query by 
Lim Guan Eng (PH-Air Putih), 
it was confirmed that the fi-
nancial implications of the 

Phase 1 increment have been 
accounted for in the Penang 
2025 Budget.

The projected additional 
expenditure for Phase 1 is 
RM15.6 million.

“For 2026, the financial 
implications are estimated at 
RM13.2 million, bringing the 
total cost of supporting the 
15% emolument increase to 
RM28.8 million by the end of 
2026,” Chow said.

Cautious approach to SFZ

Chow together with Penang Legislative Assembly Speaker Datuk Seri Law Choo Kiang (standing, 
second row, centre), state assemblymen and ex officio members in a group photo after the Penang 
Legislative Assembly session adjourned sine die.  

Moving towards 
‘sponge city’
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Story by Riadz Akmal

FROM 56 companies with 
the Malaysian Halal Certi-
fication (SPHM) in 2008 to 

1,805 as of October 2024.
That is the remarkable fig-

ure of Penang’s halal certifica-
tion achievements and industry 
growth.

Making it more exceptional 
is that more than half are non-
Muslim owned companies.

Deputy Chief Minister I Prof 
Datuk Dr Mohamad Abdul Ha-
mid, who oversees the Islamic 
Development, Education and 
National Unity portfolio, noted 
this significant rise in the num-
ber of companies in Penang 
holding the SPHM.

“Between January and Octo-
ber this year (2024), 61.3% of 
SPHM holders in Penang were 
non-Muslim-owned companies 
(non-Bumiputera and foreign-
owned), while the remaining 
38.7% (697 companies) were 
Muslim-owned enterprises.

“This marks a significant in-
crease for Muslim-owned com-
panies, as at the beginning of 
the year only 11.3% (216 com-
panies) were Muslim-owned 
SPHM holders.

“This growth is largely due 
to the efforts of Penang Halal 
International (PHI) in collabora-
tion with the Penang Islamic 
Religious Affairs Department 
(JHEIPP),” Mohamad (PH-Batu 
Maung) said during his winding-

up speech at the 
State Legislative 
Assembly recently.

According to Moham-
ad (pix), the Halal Industry 
Master Plan (HIMP 2030) proj-
ects that the domestic halal in-
dustry will reach a market value 
of US$113.2 billion by 2030.

“Hence, Penang is commit-
ted to expanding its pool of 
SPHM holders, ensuring the 
state remains a vital player in 
the global halal market,” he 
said.

In addition to the halal indus-
try initiatives, Mohamad said 
Penang is also prioritising reli-
gious education development.

“In 2025, the state will begin 
constructing three new Seko-

lah Agama 
Rakyat (SAR) 
at the follow-

ing locations, namely 
Madrasah An-Najah in 

Kampung Selamat, SAR Nu-
rul Falah at Taman Berjaya in 
Nibong Tebal and SAR Masjid 
Bandar Baru in Ayer Itam. The 
estimated total cost is RM15 
million,” he said.

Mohamad added the state 
government is committed to 

upgrading existing SAR facilities 
to provide a more conducive, 
comfortable, and safe learning 
environment.

“In 2024 alone, 16 SAR 
schools were renovated and 
upgraded, with an investment 
of RM1,087,266.29,” he said.

THE Penang government has 
renewed its appeal for federal 
government support through a 
matching grant of RM60 million 
to advance its Penang Silicon 
Design @5km+ initiative.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said the state government is 
prepared to allocate RM60 mil-
lion but is seeking an additional 
RM60 million from the federal 
government, bringing the total 
funding to RM120 million.

This investment aims to en-
hance the integrated circuit (IC) 
design ecosystem, supporting 
the semiconductor industry’s 
front and back-end operations 
over the coming years.

Chow (PH-Padang Kota) said 
this during the State Legisla-
tive Assembly sitting recently 
to a supplementary question 
from Gooi Hsiao-Leung (PH-
Bukit Tengah).

Gooi’s inquiry followed Prime 
Minister Datuk Seri Anwar Ibra-
him’s announcement of a spe-
cial RM1 billion allocation under 
the 2025 Budget to Khazanah 
Nasional Berhad for invest-
ments in Malaysia’s semicon-
ductor industry.

“We hope more attention will 
be given to Penang, although we 
have yet to receive an update 
on our request for the matching 

grant,” Chow said.
He emphasised Penang’s crit-

ical role in Malaysia’s semicon-
ductor ecosystem, noting that 
over 90% of the 30 companies in 
the country with IC design com-
ponents are based in Penang.

While Penang does not have 
a dedicated IC design centre like 
Selangor, Chow highlighted the 
state government’s proactive ap-
proach in providing incentives to 
support start-ups and strength-
en the IC design sector.

The Penang Silicon Design 
@5km+ initiative aligns with 
the New Industrial Master Plan 
(NIMP) 2030 and the National 
Semiconductor Strategy (NSS), 
aiming to drive innovation and 
growth in Malaysia’s high-end 
industries.

The initiative includes key 

projects such as the Penang 
Integrated Circuit Design & 
Digital Park, the Penang Chip 
Academy, and the Silicon Re-
search and Incubation Space, 
all designed to solidify Pen-
ang’s position as a leader in 
the semiconductor field.

Chow hoped Penang would 
benefit significantly from the 
2025 National Budget.

He stressed that the state 
is well-positioned to contrib-
ute to Malaysia’s economic 
growth through initiatives such 
as quality investment incen-
tives, increased allocations for 
the semiconductor industry, 
efforts to strengthen supply 
chain resilience, the develop-
ment of relevant ecosystems, 
and the expansion of a skilled 
talent pool.

Call to Putrajaya to help strengthen 
semiconductor industry 

PENANG has positioned itself 
as one of the main investment 
hubs for multinational corpo-
rations in the US following an 
investment and trade mission 
visit by a state delegation in Au-
gust, 2024.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow (PH-Padang Kota) high-
lighted the state’s pivotal role 
during the visit, strengthening 
further the ties between the 
state government and the in-
vestors abroad.

"Our delegation visited 
several notable multinational 
companies, namely Agilent 
Technologies, AMD Inc, Brooks 
Instrument, Centific, Coherent 
Inc, Cohu Inc, Dexcom Inc, Ef-
finix Inc, Lattice Semiconductor, 
Mattel Inc, MKS Instruments, 
Monolithic Power Systems Inc, 
SambaNova Systems Inc, Syn-
opsys Inc, TTM Technologies, 
UST Global, Western Digital, 
and others.

"During our visit, we briefed 
the potential and existing inves-
tors on various infrastructure 
projects that are set to take 
place in Penang, like the Pen-
ang International Airport (PIA) 
expansion, the Penang Light 
Rail Transit (LRT) project, the 
Penang Silicon Island project 
and the Penang STEM Talent 
Blueprint initiative.

"We used this platform to 
promote our initiatives in the 
semiconductor industry, digital 
economy, medical tourism, and 
other prospects in Penang. 

"Our meetings and discus-
sions with some of the mul-
tinational corporations have 

boosted the prospect of us be-
ing chosen as their investment 
spots," he said when replying 
to an oral question by Lee Khai 
Loon (PH-Machang Bubuk) dur-
ing the recent State Legislative 
Assembly session.

Chow also praised the 
state's investment arm, invest-
Penang, for their effort in bring-
ing in potential investments.

Chow pointed out that a few 
industrial parks have been es-
tablished in the state. 

They were Bandar Cassia 
Technology Park, Batu Kawan 
Industrial Park and Penang Sci-
ence Park South, covering more 
than 800 acres of land size.

Besides that, the Penang 
Development Corporation (PDC) 
has also established office 
spaces for the digital economy 
initiative.

On a supplementary ques-
tion posed by Lee regarding the 
allocation provided to the semi-
conductor industry, Chow said 
the state has applied for RM60 
million in funding from the fed-
eral government but has yet to 
be given a nod.

"I believe this is not a huge de-
mand for the industry," he said.

Chow also expressed his 
gratitude to the federal govern-
ment for its initiative to tackle 
traffic congestion in the state, 
noting that the Juru-Sungai Dua 
elevated highway project will 
help disperse the congestion.

"We hope Putrajaya will al-
locate more funds to Penang, 
given that the state is the big-
gest semiconductor contributor 
in the country," he said.

Halal certification on 
upward trend   

US investment trip a boost to 
state’s development
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HAVING A GOOD LAUGH... Penang Social Development,
Welfare, and Non-Islamic Religious Affairs Committee chairman
Lim Siew Khim (centre) enjoying a lively exchange with Bertam
assemblyman Datuk Seri Reezal Merican Naina Merican (left) and
State Secretary Datuk Zulkifli Long.

Story by Kevin Vimal 

THE Penang STEM Tal-
ent Blueprint, which was 
launched on Sept 8, 

2024, is a long term strategic 
plan in developing skilled hu-
man talents.

Deputy Chief Minister II Jag-
deep Singh Deo (PH-Datok Kera-
mat) highlighted the importance 
of this blueprint to build a sus-

tainable and knowledge-
able workforce in the 
fields of Science, 
Technology, Engi-
neering and Math-
ematics (STEM).

"The shortage 
of talent in the 
semiconductor 
sector is a global trend 
that is being faced, includ-
ing in Penang.

"We need more 
trained technical tal-

ents to support ex-
isting industries 
while attracting 
new foreign direct 
investment.

"Therefore, as 
a proactive step, 

this action plan was 
introduced including the 

Penang Strategy for Economic 

Ecosystem Development in real-
ising the New Industrial Master 
Plan (NIMP) 2030 and the Na-
tional Semiconductor Strategy 
(NSS)," Jagdeep (pix) said dur-
ing winding up speech session 
during the State Legislative As-
sembly sitting recently.

Jagdeep also emphasised 
the importance of the Electrical 
and Electronics (E&E) sector, 
noting the sector was growing 
tremendously well.

"We hope to see the sec-

tor grow in a robust manner by 
achieving RM1 trillion by 2030,” 
Jagdeep said.

He also expressed his hopes 
to see Penang attract more in-
vestments from abroad.

Penang achieves 91% 5G coverage 
WE are on track to achieving full 
5G coverage across all residen-
tial areas, with significant prog-
ress made.

As of Nov 17, 2024, the state 
boasts an impressive 91.7% 5G 
coverage in residential areas, 
supported by 445 of the 450 
planned communication towers.

State Infrastructure, Trans-
port, and Digital Committee 
chairman Zairil Khir Johari (PH-
Tanjong Bunga) emphasised 
that the state government is 
prioritising 5G coverage instal-
lations both outdoors and in 
buildings.

“Following the successful im-
plementation of 5G coverage at 
the Penang International Airport 
(PIA) and Setia SPICE Conven-
tion Centre, the iconic Komtar 
building is now also equipped 
with a 5G network,” Zairil (pix) 
said in his winding-up speech at 
the State Assembly recently.

He also announced the com-
pletion of telecommunications 
upgrades on the Penang Bridge.

“The enhancement work, 
which began in early 2024, was 

completed on Oct 31.
“A coverage test conducted 

on Nov 13 by the Local Gov-
ernment Division (BKT), in col-
laboration with the Malaysian 
Communications and Multime-
dia Commission (MCMC), con-
firmed that the system is op-
erating efficiently and reliably,” 
he added.

In response to concerns over 
potential flooding in southern 
Penang due to the Silicon Island 
development, Zairil reassured 
that the project is designed with 
sustainability and biodiversity in 
mind.

He explained that the proj-
ect adopts the “sponge city” 
concept, integrating urban 
landscapes with vegetation to 
manage water flow, mitigate 
flood risks, and replenish 
groundwater.

Key features of the design 
include a green-blue network 
to channel rainwater efficiently 
to the sea and a 40-meter-wide 
coastal buffer for long-term 
coastal adaptations as environ-
mental conditions change.

“The drainage system of 
Silicon Island has been me-
ticulously designed to meet the 
100-year Average Return Inter-
val (ARI) standard.

“It incorporates canals and 
marshy areas that function as 
natural water reservoirs, ef-
fectively managing stormwater 
while mitigating flood risks,” 
Zairil said.

With these developments, 
Penang is making strides not 
only in advancing its digital in-
frastructure but also in ensuring 
sustainable growth that priori-
tises environmental resilience.

STEM the way forward 

NOT SERIOUS TALK... 
Chief Minister Chow Kon Yeow 
(wearing a red tie) and Bukit 
Tambun assemblyman Goh Choon 
Aik (background, right) having a 
light moment with journalists at 
the Penang Legislative Assembly 
building.

THE people’s well-being is 
uppermost for the Penang 
government, as reflected in 
the disbursement of RM54.8 
million under the i-Sejahtera 
programme.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the sum benefit-
ed a total of 284,095 indi-
viduals.

Additionally, the Mutiara 
Food Bank initiative, estab-
lished in 2017 to support the 
underprivileged, has collected 
a whopping 1,880 tonnes of 
food, assisting 120,614 indi-
viduals.

“This is an effort that was 
set up to accommodate the 
welfare needs of the less for-
tunate, and we are thankful 
for the assistance we have 
continuously received from 

strategic partners to make 
this programme a success,” 
Chow (PH-Padang Kota) said 
during the tabling of the Pen-
ang 2025 Budget at the State 
Legislative Assembly recently. 

Chow also thanked the fed-
eral government for introduc-
ing the National Social Policy 
2030. 

In line with this effort, the 
state government has allo-
cated RM612,500 to the So-
cial Development portfolio, 
helmed by state executive 
councillor Lim Siew Khim.

He added the state govern-
ment set aside RM150,000 in 
2024 to support and promote 
understanding of non-Islamic 
religious affairs, reflecting its 
proactive approach to foster-
ing inclusivity.

Prioritising people's welfare 
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Story by Tanushalini Moroter 

THE Penang government 
remains dedicated to com-
bating hardcore poverty, 

especially during these chal-
lenging times, through various 
social welfare initiatives.

State Social Development, 
Welfare, and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim (PH-Sun-
gai Pinang) highlighted these 
efforts during her winding-up 
speech at the State Legislative 
Assembly sitting recently.

It was reported recently that 
Penang had the highest number 
of hardcore poor households, 
with 1,650 household heads 
(Ketua Isi Rumah, KIR) living in 
extreme poverty as of Oct 31, 

2024. 
However, Lim said a “whiten-

ing process” conducted by the 
state has significantly reduced 
this number to just 142 KIRs as 
of Nov 24, 2024. 

“Through the whit-
ening process and 
cross-checking ef-
forts by relevant 
agencies, Pen-
ang has seen 
a decrease in 
the number of 
hardcore poor 
households,” 
she said.

According to Lim (pix), the 
data on the hardcore poor is 
recorded via the e-Kasih sys-
tem, coordinated by the Penang 
State Development Office and 

Implementation Coordination 
Unit (ICU) at the Prime Minis-
ter’s office.

“Data is collected through 
a census process, relying on 
verbal information provided by 

KIRs. However, some may 
claim they are unem-
ployed or receive no fi-

nancial aid to qualify, 
as no supporting 
documents like pay 
slips are required,” 
she added.

From January 
2025, the state 

government will increase 
the per capita income rate for 
the Bantuan Agenda Ekonomi 
Saksama (BAES) from RM260 
to RM322.

“BAES has simplified the 

application and approval pro-
cesses, enabling assistance 
to be delivered to recipients 
more quickly.

“The official application pro-
cessing period is 30 days. How-
ever, the average processing 
time has been reduced by the 
state Social Welfare Depart-
ment (JKM) to just 15 days from 
the submission of complete 
documents,” she said.

Lim affirmed that JKM re-
mains consistent in investi-
gating reports from the state 
assemblymen or MPKKs (Vil-
lage Community Management 
Councils) regarding B40 fami-
lies in need.

Besides that, Lim said the Mu-
tiara Foodbank Unit has played a 
vital role in providing food assis-

tance to needy families.
“Since its formation in 

2017, the unit has success-
fully distributed 1,700 tonnes 
(1,777,329 kg) of food, bene-
fiting 121,957 deserving fami-
lies across Penang.

“The individuals themselves 
must take part in empowerment 
programmes to improve their 
economic situation and achieve 
long-term positive outcomes.

“We also urge all state as-
semblymen, through their MP-
KKs and JPWKs (Women and 
Family Development Commit-
tees), to guide communities in 
proactively improving their qual-
ity of life," she added. 

Welfare plans to tackle 
hardcore poverty

LUNCH TIME... Media practitioners and officials having their meals during break at the Penang 
Legislative Assembly sitting.

SHARING INFO... Media practitioners covering the Penang 
Legislative Assembly. 

VIP VISITOR... Chief 
Minister Chow Kon Yeow 
showing High Commissioner 
of Canada to Malaysia Jodi 
Robinson (forefront, right) the 
Penang Legislative Assembly 
chamber.

TIME TO CHIT CHAT...  Penang Housing and Environment 
Committee chairman Datuk Seri Sundarajoo Somu speaking to Bukit 
Tambun assemblyman Goh Choon Aik during a break at the Penang 
Legislative Assembly sitting.
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ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில  அரசாங்்கம் 2025 வரவு 
சசலவு திட்டத்தில் ரிம1.047 பில்லியன் சசலவாகும் என்று 
மதிப்பிடுகிறது, இதில் மாநில நிரவா்கச் சசலவு்களுக்கு 
ரிம940,223,689 நிதி ஒதுக்கீடு வழங்்கப்்படுகிறது.

மாநில முதலமமச்சர மமதகு சாவ் ச்கான் இமயாவ், 
மாநிலத்தின் ந்டப்பு நிதி நிமலமயக் ்கணக்கில் ச்காண்டு, 
இநத சசலவின மதிப்பீடு்கள் முன்சமாழியப்்படுகிறது, 
என்றார.

நிதி, ச்பாருளாதார மமம்்பாடு, நிலம் மற்றும் த்கவல் 
சதா்டரபு ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான சாவ் அண்மமய 
ஐநதாண்டு நிமலயு்டன் ஒப்பிடும்ம்பாது,   அதாவது 2019 
முதல் 2023 வமரயிலான மாநில அரசின் ஒருங்கிமணநத 
வருவய்க் ்கணக்கின் இருப்பு குமறநது ச்காண்டு 
வருகிறது என சதரிவித்தார.

"்பதிவுக்்கா்க, 2019 ஆண்டின் இறுதியில் 
ஒருங்கிமணநத வருவாய்க் ்கணக்கின் இருப்பு ரிம1.154 
பில்லியன்; 2020 ஆண்டில், ரிம887.78 மில்லியன்; 
2021 ஆண்டில், ரிம848.81 மில்லியன்; 2022 ஆண்டில், 
ரிம688.85 மில்லியன் மற்றும் 2023 ஆண்டில் ரிம330.03 
மில்லியன் ஆகும்.

“2024 வரவு சசலவு திட்டத்மத ஒப்பிடும்கயில், 
2025 ஆண்டு ரிம940.22 மில்லியன் அதாவது ரிம106.78 
மில்லியன் குமறக்்கப்்படடுள்ளது.

"2023 இல் ரிம951.76 மில்லியன் உண்மமயான 
சசலவின சசயல்திறமனக் ்கருத்தில் ச்காண்டு இநத 
10.19 விழுக்்காடு குமறப்பு அவசியமாகிறது.

 "2025 வரவு சசலவு பினாங்கு மாநில வரவு 

சசலவு வரலாற்றிமல மி்கக் குமறவான மதிப்பி்டப்்பட்ட 
்பற்றாக்குமறயா்க ரிம33.63 மில்லியமனக் ்காடடுகிறது," 
என பினாங்கு மாநில சட்டமன்றத்தில் 2025 ஆண்டுக்்கான 
வரவு சசலவு திட்டத்மதத் தாக்்கல் சசய்யும் ம்பாது 
இதமனத் சதரிவித்தார.

அதற்கு முன்னதா்க, 21 துமற்கமள உள்ள்டக்கிய 
2025-ஆம் ஆண்டிற்்கான வழங்்கல் சசலவு ரிம905,271,957 
என்று அவர விளக்்கமளித்தார.

மமலும், வழங்்கல் சசலவினங்்கள் விடுத்து ஒருங்கிமணநத 
நிதிச் சட்டத்தின் கீழ்  மூன்று துமற்கமள உள்ள்டக்கி 
2025 ஆம் ஆண்டில் அரசு ச்பாறுப்பு சசலவினங்்கமள 
ஈடு்கட்ட சமாத்தம் ரிம34,951,732 மதமவ என்று அவர 
விளக்்கமளித்தார.

"மதிப்பி்டப்்பட்ட வழங்்கல் மற்றும் ச்பாறுப்பு 
சசலவினங்்கமளக் ்கணக்கில் எடுத்துக் ச்காண்்டால், 2025 
ஆம் ஆண்டிற்்கான பினாங்கு மாநில நிரவா்கச் சசலவின 
மதிப்பீடடின் சமாத்தத் சதாம்க ரிம940,223,689 ஆகும்," 
என்று ்பத்து ்காவான் நா்டாளுமன்ற உறுப்பினருமான சாவ் 
விளக்கினார.

கூடுதலா்க, நிரவா்க சசலவின் கீழ் ரிம207,547,367 
அல்லது 22.07 விழுக்்காடு ஊதியங்்கள்;  மசமவ்கள் மற்றும் 
ச்பாருட்கள் (ரிம193,925,552 அல்லது 20.62 விழுக்்காடு); 
சசாத்துக்்கள், (ரிம4,628,868 அல்லது 0.50 விழுக்்காடு); 
ஒதுக்கீடு மற்றும் நிமலயான ்கட்டணம் (ரிம532,705,462 
அல்லது 56.66 விழுக்்காடு); மற்றும் பிற சசலவு்கள் 
(ரிம1,416,440 அல்லது 0.15 விழுக்்காடு) என தாக்்கல் 
சசய்தார.

2025 வரவு செலவு திட்டத்தில் மாநில நிதி 
நிலலலை வலுப்படுத்்த உத்்வகம்

2025 ஆம் ஆண்டிற்்கான மமம்்பாடடுச் சசலவு ரிம220 
மில்லியனா்க ஒதுக்்கப்்படடுள்ளது, இது 2024 ஆம் ஆண்டு 
ஒதுக்்கப்்பட்ட ரிம374.71 மில்லியனு்டன் ஒப்பிடும்கயில் 
38.65% குமறநதுள்ளது.

"குமறக்்கப்்பட்ட இநத நிதி ஒதுக்கீடு, ந்டப்பு மற்றும் 
அதி்க தாக்்கத்மத ஏற்்படுத்தும் திட்டங்்கமள முடிப்்பதில் 
மாநில அரசாங்்கத்தின் ்கவனத்மத அடிக்ம்காடிடடுக் 
்காடடுகிறது.

"முக்கியமற்ற புதிய திட்டங்்கள் ஒத்திமவக்்கப்்படும் 
அல்லது நிதி நிமலத்தன்மமமயப் ்பராமரிக்்க சிறிய 
ஒதுக்கீடு்கள் வழங்்கப்்படும். அமத சமயம், மத்திய 
ஏசென்சி்களு்டனான வியூ்க ஒத்துமழப்பு்கள் வளங்்கமள 
மமம்்படுத்தவும் திட்டங்்கமளச் சசயல்்படுத்தவும் 
உதவுகிறது.

"2025 ஆண்டுக்்கான நிதி மதமவ்கமளப் பூரத்திச் 
சசய்ய, மாநில அரசாங்்கம் ரிம906.59 மில்லியன் வருவாய் 
ச்பறுவதற்கு இலக்கு நிரணயித்துள்ளது. இது 2024 
ஆண்டுக்்கான ரிம533.08 மில்லியன் இலக்கில் இருநது 
70% அதி்கரிப்ம்பக் குறிக்கிறது. திட்டமி்டப்்பட்ட 
வருவாயில், வரி வசூல் (ரிம223.65 மில்லியன்), வரி அல்லாத 
வருவாய் (ரிம570.41 மில்லியன்) மற்றும் வருவாய் அல்லாத 
ரசீது்கள் (ரிம112.53 மில்லியன்) ஆகியமவ அ்டங்கும்.

பினாங்கு அரசாங்்கம்  2025 ஆண்டுக்்கான வரவு 
சசலவு திட்டத்தில்  தற்ம்பாமதய ச்பாருளாதார 
சவால்்களின் அடிப்்பம்டயில்  நிதி நிமலத்தன்மமமய 
வலுப்்படுத்துவதற்்கான வியூ்கத் திட்டங்்கமள 
முன்னிமலப்்படுத்துகிறது. 

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ்(நடுவில்)  2025 ஆண்டுக�ான வரவு க்சலவு திட்டதமத தாக�ல் க்சயதப் பிறகு வரவு க்சலவு புதத�தது்டன் ஆடசிககுழு உறுப்பினர்�ளு்டன் 
குழுப்்ப்டம் எடுக�ப்்பட்டது.
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ஜார்ச்டவுன் – இநத ஆண்டு டிசம்்பர,21 
முதல், தமிழ்நாடடின் தமலந்கரமான 
சசன்மனக்கும் பினாங்கு மாநிலத்திற்கும் 
இம்டயிலான மநரடி விமானச் மசமவ 
இமணப்பு சதா்டக்்க விழாக் ்காண்கிறது. 
எனமவ, இண்டிம்கா விமானம் இநத 
இரண்டு ்கலாச்சார பு்கழ்ப்ச்பற்ற 
இ்டங்்கமள இமணக்கும் புதிய விமானச் 
மசமவமய அறிமு்கப்்படுத்துகிறது.

முதல் விமானம், IndiGo 6E1045, 
சசன்மனயில் இருநது அதி்காமல 2:15 
(சசன்மன மநரம்) புறப்்படடு, ்காமல 8:30 
(உள்ளூர மமலசிய மநரம்) பினாங்ம்க 
வநதம்டயும். பினாங்கில் இருநது 
திரும்பும் விமானம் ்காமல 9:30 மணிக்கு 
புறப்்படடு 10:35 மணிக்கு சசன்மனமயச் 
சசன்றம்டயும்.

இநதப் புதிய இமணப்பு இநதியப் 
்பயணி்கமளக் ்கவரும் மநாக்கில் 
சதா்டரச்சியான விளம்்பர முயற்சி்கள் 
மமற்ச்காள்ளப்்படும் என மாநில சுற்றுலா 
மற்றும் ்பம்டப்்பாக்்கப் ச்பாருளாதார 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர மவாங் ம�ான் 
வாய் அறிவித்தார.

“இநத முன்முயற்சி்கள் பினாங்கு 
மாநிலத்தின் அழம்க உல்கத் தரம் வாய்நத 
்பயண இ்டமா்கத் தி்கழ வழிவகுக்கும்.

“பினாங்கு மாநிலத்தின் ்பாரம்்பரிய 
தளங்்கள் முதல் அழகிய ்க்டற்்கமர்கள், 
இயற்ம்க நிலப்்பரப்பு்கள் மற்றும் 
MICE-்கான வாய்ப்பு்கள் (கூட்டங்்கள், 
ஊக்்கத்சதாம்க, மாநாடு்கள் மற்றும் 

்கண்்காடசி்கள்) ச்பறுவதற்கும் மற்றும் 
்பல்மவறு மநாக்்கங்்களுக்்கா்கவும் இநதியப் 
்பயணி்கள் பினாங்கு மாநிலத்திற்கு 
வரமவற்கிமறாம்,” என்று சட்டமன்ற 
்கடடி்டத்தில் நம்டச்பற்ற சசய்தியாளர 
சநதிப்புக் கூட்டத்தில் மவாங் சதரிவித்தார.

தமிழ்நாடடின் ச்பரிய மக்்கள்சதாம்க 
ச்காண்்ட சசன்மன மாந்கரம் ்க்டநத 
2024,அக்ம்டா்பர நிலவரப்்படி 12 
மில்லியனுக்கும் அதி்கமான மக்்கள் சதாம்க 
ச்காண்டு இநதியாவின் ஐநதாவது ச்பரிய 
ந்கரமா்கத் தி்கழ்கிறது.

ஐக்கிய நாடு்கள் சம்பயின் 

மதிப்பீடடின்்படி, உல்களவில், 
இநதியா 1.458 பில்லியன் மக்்களு்டன் 
மக்்கள்சதாம்கயில் முன்னணி வகிக்கிறது.

சசன்மன சதன்னிநதியாவின் 
ச்பாருளாதாரம், ்கலாச்சாரம் மற்றும் ்கல்வி 
மமயமா்க மடடுமல்லாமல், குறிப்பி்டத்தக்்க 
உயர, நடுத்தர வரக்்க மற்றும் உயர-
நி்கர மதிப்புள்ள மக்்கள்சதாம்கயின் 
தாய்கமா்கவும் உள்ளது என்று மவாங் 
குறிப்பிட்டார.

இநத இலக்கு குழுக்்கள் சுற்றுலா, 
மருத்துவ சுற்றுலா, ்பயணங்்கள், ்கலாச்சார 
ஆய்வாளர்கள் மற்றும் திருமணத்திற்குத் 

திட்டமிடு்பவர்கமளப் பிரதிநிதிக்கின்றன.
“பினாங்கும் தமிழ்நாடும் ஆழமான 

வரலாற்று மற்றும் ்கலாச்சார 
சதா்டரபு்கமளப் ்பகிரநது ச்காள்கின்றன. 
ஏசனனில், பினாங்கு வாழ் இநதியச் 
சமூ்கத்தின் ்பல குடும்்ப உறுப்பினர்கள் 
தமிழ்நாடம்ட தங்்கள் பூரவீ்கமா்கக் 
ச்காண்டுள்ளனர.

மாநில வீடடுவசதி மற்றும் சுற்றுச்சூழல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ்டத்மதா � 
சுநதராெூ மசாமு இநத முன்முயற்சி 
திட்டத்மத சசயல்்படுத்த உறுதுமணயா்க 
நின்ற அமனத்து தரப்பினமரயும் 
்பாராடடினார. இநத முயற்சி பினாங்கின் 
ச்பாருளாதாரத்மத வலுப்்படுத்துவது 
மடடுமல்லாமல், சுற்றுலா, வணி்கம் அல்லது 
மருத்துவத் மதமவ்களுக்்கா்கப் ்பயணி்கள் 
்பயணிக்்க இலகுவா்க அமமயும், என்றார.

“்பல தவமண சட்டமன்றக் 
கூட்டத்சதா்டரில் சசன்மன-பினாங்கு 
மநரடி விமானச் மசமவ சதா்டங்குவதற்கு 
ம்காரிக்ம்க விடுத்மதன். இதன் சவற்றியா்க 
வருகின்ற டிசம்்பர,21 அன்று இச்மசமவ 
சதா்டங்குவமத எண்ணி அ்கம் மகிழ்வதா்க 
்பத்து உ்பான் சட்டமன்ற உறுப்பினர 
குமமரசன் சதரிவித்தார.

இநத சசய்தியாளர கூட்டத்தில் 
்பா்கான் ்டாலாம் சட்டமன்ற உறுப்பினர 
குமரன் கிருஷணன், ச்பங்்காலான் 
ம்காத்தா சட்டமன்ற உறுப்பினர மவாங் 
யூ �ரங், ச்கபுன் பூங்்கா சட்டமன்ற 
உறுப்பினர லீ பூன் ச�ங், பினாங்கு 
மாநாடு மற்றும் ்கண்்காடசி ்பணிய்கத்தின் 
(PCEB) தமலமம சசயல் அதி்காரி 
அஷவின் குணமச்கரன் உட்ப்ட ்பல மாநில 
பிரதிநிதி்கள் ்கலநது ச்காண்்டனர.

க்சன்மன-பினாங்கு மநரடி விமானச ம்சமவ கதா்டக� விழா பிரசசூரங்�ளு்டன் மாநில 
ஆடசிககுழு உறுப்பினர்�ளான ்டதமதா �  சுநதராஜு ம்சாமு, மவாங் ம�ான் வாய மற்றும் 
்சட்டமன்ற உறுப்பினர்�ளான குமமர்சன், குமரன் கிருஷ்ணன், மவாங் யூ �ர்ங் மற்றும்  PCEB 
தமலமம க்ச�ல் அதி�ாரி அஷவின் குழுப்்ப்டம் எடுததுக க�ாண்்டனர்.

டிெம்்பர்,21 மு்தல் செனலனை- பினைாங்கு 
்ேரடி விமானைச் ்ெலவ

ஜார்ச்டவுன் – ஒரு நாடடின் ச்பாருளாதார 
வளரச்சிமய நிமலநிறுத்துவதில் 
மனித மூலதன மமம்்பாடு முக்கிய 
்பங்கு வகிக்கிறது. இரண்்டாம் துமண 
முதலமமச்சர ெக்தீப் சிங் டிமயா, மாநில 
சட்டமன்ற கூட்டத்சதா்டரில் இவ்வாறு 
கூறினார.

்டத்மதா ச்கராமாட சட்டமன்ற 
உறுப்பினர ெக்தீப், சதாழில்நுட்பம் 
மற்றும் புத்தாக்்கம் சாரநத ்பகுத்தறிமவ 
தீவிரப்்படுத்தும் சசயல்்பாடு்கமள மநாக்கி 
அமனத்து ச்பாருளாதாரத் துமற்கமளயும் 
உருமாற்றுவதற்கு ஆதரவளிக்்க திறன் 
மிக்்க மனித வளம் அவசியம் என்று 
கூறினார.

“மாநில அரசு இமளஞர்கமள திறன் 
மிக்்க மனித மூலதனத்மத உருவாக்்க 
விரிவான ச்காள்ம்க்கள் மற்றும் 
உத்தி்கமள ம்காடிடடுக் ்காடடியுள்ளது.

“அண்மமயில் திறன் மமம்்பாடடிற்்கான 
நீண்்ட்கால திட்டங்்கமள 
முன்னிமலப்்படுத்த மாநில அரசு ‘STEM’ 
(அறிவியல், சதாழில்நுட்பம், ச்பாறியியல் 
மற்றும் ்கணிதம்) திறன் வியூ்கச் சசயல் 
திட்டம் அறிமு்கப்்படுத்தியுள்ளது.

“இது புதிய சதாழில்துமற 
வியூ்கத் திட்டம் (NIMP) 2030 மற்றும் 
மதசிய குமறக்்க்டத்தி வியூ்கம் (NSS) 
ஆகியவற்று்டன் இமணநது, பினாங்கில் 
சதாழில்துமற மதமவமயப் பூரத்திச் 
சசய்ய திறமமயான மற்றும் நிமலயான 
்பணியாளர்கமள உருவாக்குகிறது,” என்று 
அவர மமலும் கூறினார.

ச்பாருளாதார சுற்றுச்சூழல் 
மமம்்பாடடுக்்கான பினாங்கு வியூ்கத் 
திட்டம் (2023-2028) என்்பது குறுகிய 
்கால (2 ஆண்டு்கள்) மற்றும் நீண்்ட ்கால 
(5 ஆண்டு்கள்) திட்டங்்கமளக் ம்காடிடடுக் 
்காடடும் சசயல் திட்டங்்களாகும் என்றும் 
ெக்தீப் கூறினார.

“பினாங்கில் சதாழில்துமற சுற்றுச்சூழல் 
அமமப்ம்ப இயக்குவதற்கு உள்்கட்டமமப்பு 
மற்றும் ம்பாக்குவரத்துத் துமற்களில் 
திறமமயாளர்களின் அவசியத்மத இநதத் 
திட்டம் வலியுறுத்துகிறது.

“இதன் மூலம், அதி்க வருமானம் 
ச்காண்்ட ச்பாருளாதார மாநிலமா்க 
பினாங்ம்க உருமாற்ற முடியும்.

பினாங்கு மின்சாரம், மின்னணு 
மற்றும் உற்்பத்தித் சதாழில்்களுக்குப் 

ச்பயர ச்பற்றிருப்்பதால், அதி்க திறன் 
மிக்்க சதாழில்நுட்பப் ்பணியாளர்கள் 
மதமவப்்படுவதா்கவும் ெக்தீப் ்பகிரநது 

ச்காண்்டார.
இதற்கிம்டயில், பினாங்கு அறிவியல் 

கிளஸ்டர மற்றும் பினாங்கு சதக் ம்டாம் 
ஆகியமவ STEM ்கல்வியில் ஆரவத்மதத் 
தூண்டுவதில் முக்கியப் ்பங்்காற்றுவதா்க 
ெக்தீப் கூறினார.

“பினாங்கு அறிவியல் கிளஸதரின் 
கீழ் ச்பண்்களுக்்கான ச்பாறியியல் 
& சதாழில்நுட்பத் திட்டம் ம்பான்ற 
திட்டங்்கள் STEM துமறயில் ச்பண்்களின் 
்பங்ம்கற்ம்ப ஊக்குவிப்்பதில் நாங்்கள் 
முமனப்புக் ்காடடுகிமறாம்.

“2016 இல் நிறுவப்்பட்ட பினாங்கு 
சதக் ம்டாம், பினாங்கில் உள்ள 300 
்பள்ளி்கள் மற்றும் தீ்ப்கற்்ப மமலசியா 
முழுவதும் 200 ்பள்ளி்கமள உள்ள்டக்கிய 
சமாத்தம் 4,394 STEM ்பட்டமற்கமள 
ந்டத்தியுள்ளது. இதில் 500,070-க்கும் 
மமற்்பட்ட மாணவர்கள் ்பங்ம்கற்று 
்பயனம்டநதுள்ளனர,” என்று அவர 
கூறினார.

பினாங்கில் உள்ள 450 ்பன்னாடடு 
நிறுவனங்்கள் (MNCs) மற்றும் 6,000-
க்கும் மமற்்பட்ட சிறு மற்றும் நடுத்தர 
நிறுவனங்்கள் (SMEs) STEM துமறயின் 
திறன் மிக்்க மனித வளத்மத மமம்்படுத்த 
முமனப்புக் ்காட்ட மவண்டும் என்றும் 
ெக்தீப் ம்காரிக்ம்க விடுத்தார.

பினைாங்கின எதிர்காலத்ல்த STEM ்மம்்பாடு மூலம் 
வலுப்படுத்்தல்

இரண்்டாம் தும்ண முதலமமச்சர் ஜகதீப் சிங் 
டிம�ா, மாநில ்சட்டமன்ற கூட்டதகதா்டரில் 
தனது கதாகுப்புமரயில் STEM மமம்்பாடு 
குறிதது வலியுறுததினார். 
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்பதது உ்பான் ்சட்டமன்ற உறுப்பினர் குமமர்சன் 
்சட்டமன்றக கூட்டததில் கதாகுப்புமர 
வழங்கினார். 

பினைாங்கு ்தமிழப்பள்ளிகள் ்மம்்பாடடுக்கு வரு்டாந்திர 
மானிைத்ல்த இரடடிப்பாக்க ்பரிந்துலர

மாநில அரொங்கம் 
i-Sejahtera திட்டத்திற்கு 
முனனுரிலம அளிக்கிறது
ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில அரசாங்்கம் 
ச்பாது மக்்களின்  சமூ்கநலனுக்கு எப்ம்பாதும் 
முன்னுரிமம அளித்து வருகிறது.  மமலும், தகுதியான 
ச்பறுநர்களுக்்கான i-Sejahtera திட்டத்தின் கீழ் இநத 
ஆண்டு அக்ம்டா்பர மாதம் வமர ரிம54.8 மில்லியன் 
நிதியுதவி வழங்கி அதமன நிரூபிக்கிறது.

இதன் மூலம் சமாத்தம் 284,095 ச்பறுநர்கள் 
்பயனம்டநதுள்ளதா்க மாநில முதலமமச்சர மமதகு 
சாவ் ச்கான் இமயாவ் சதரிவித்தார.

இதற்கிம்டயில், 2017 முதல் குமறநத வருமானம் 
ச்பறும் குடும்்பங்்களுக்கு உணவு வழங்கு்பவரா்க, 
பினாங்கின் முத்தியாரா உணவு வங்கி முன்முயற்சி 
திட்டம் வாயிலா்க 1,880 ்டன் உணமவச் மச்கரித்து, 
120,614 ச்பறுநர்கள் அதனால் ்பயனம்டகின்றனர.

"இது வசதிக் குமறநதவர்களின் சமூ்கநலன் 
மதமவ்களுக்கு இ்டமளிக்கும் ஒரு முக்கிய முன்முயற்சி 
திட்டமாகும். மமலும் இத்திட்டத்மத சவற்றியம்டயச் 
சசய்ய  ்பங்குதாரர்களி்டம் இருநது நாங்்கள் 
சதா்டரநது ச்பற்ற உதவிக்கு  நன்றித் சதரிவிக்்க 
விரும்புகிமறாம்," என்று பினாங்கு 2025 ஆண்டு வரவு 
சசலவு திட்டத்மத தாக்்கல் சசய்த பின்னர சாவ் 
இதமனக் கூறினார.

பின்னர, மதசிய சமூ்கக் ச்காள்ம்க 2030-ஐ 
அறிமு்கப்்படுத்தியதற்்கா்க மத்திய அரசுக்கு சாவ் 
நன்றித் சதரிவித்தார. மமலும் இநத முன்முயற்சிக்கு 
இணங்்க, மாநில அரசு சமாத்தம் ரிம612,500 
நிதிமய மாநில ஆடசிக்குழு உறுப்பினர லிம் சியூ 
கிம் தமலமமயில் சமூ்க மமம்்பாடடுத் துமறக்கு 
ஒதுக்கியுள்ளது.

இது சதா்டர்பான வளரச்சியில், இஸலாம் 
அல்லாத மத விவ்காரங்்கமள ஆதரிப்்பதற்கும் 
மமம்்படுத்துவதற்கும் இநத ஆண்டு ரிம150,000 
ஒதுக்கி மாநில அரசு மற்றுசமாரு ஆக்்கப்பூரவமான  
ந்டவடிக்ம்க எடுத்துள்ளதா்கவும் அவர மமலும் 
கூறினார.

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு முத்தியாரா இலகு இரயில் 
திட்டம் (எல்.ஆர.டி) தீவில் 20 நிமலயங்்கமளயும், 
சச்பராங் பிமறயில் ஒரு நிமலயத்மதயும் ச்காண்டிருக்்கத் 
திட்டமி்டப்்படுகிறது.

இநதத் திட்டத்தின் மமம்்பாட்டாளர மற்றும் 
சசாத்து உரிமமயாளரா்கத் தி்கழும் எம்.ஆர.டி ம்காரப் 
நிறுவனத்தி்டமிருநது இத்த்கவல் ச்பறப்்பட்டது என்று 
மாநில ம்பாக்குவரத்து மற்றும் உள்்கட்டமமப்பு ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர சாய்ரில் கிர மொ�ாரி நம்டச்பற்ற மாநில 
சட்டமன்றக் கூட்டத்தில் இதமனத் சதரிவித்தார.

“சச்பராங் பிமறயில் வசிப்்பவர்கமளத் தீவு்டன் 
இமணக்்க, ச்பருநிலத்திலும் குறிப்்பா்க பினாங்கு 
சசன்டரலில் ஒரு நிமலயம் அமமநதிருக்கும்.

"எனமவ, எல்.ஆர.டி திட்டத்தின் இறுதி ்பயணவழி 
சிலிக்்கான் தீவில் இருநது சதா்டங்கி, ச்பரமாத்தாங் 
்டாமார லாவுட, பினாங்கு அமனத்துல்க விமான நிமலயம், 
சுங்ம்க தீராம், சதன் இலவச சதாழில்துமற மண்்டலம் 
(FIZ), ொலான் சதங்்கா, ஸம்பஸ, புக்கிட ெம்புல், 
சுங்ம்க நிம்பாங், சுங்ம்க டுவா, ்பத்து உ்பான், ொலான் 
யுனிவரசிடடி, குளும்கார, பினாங்கு வாட்டர ப்மராண்ட, 
ஈஸட செலுத்மதாங், சுங்ம்க பினாங்கு, ்பண்்டார � 
பினாங்கு, சமக்்கல்லம் மற்றும் ச்காம்தார ம்பான்ற 
்பல நிமலயங்்கள் வழியா்க வ்டக்கு மநாக்கிச் சசல்ல 
முன்சமாழியப்்படடுள்ளது. 

“இநதச் சீரமமப்பு வழி்கள் அமனத்தும் சமக்்கல்லம் 
நிமலயத்திலிருநது பினாங்கு சசன்டரலு்டன் 
இமணக்்கப்்படும். மற்ற நிமலயங்்களின் விவரங்்கள் 
இன்னும் இறுதி சசய்யப்்படடு வருகின்றன.

"ஒடடுசமாத்தமா்க, ‘வா்கனம் நிறுத்துமி்டம் 
மற்றும் ்பயணம் மமற்ச்காள்ளுதல்’ எனும் வசதி்கமள 
வழங்கும் ஒன்்பது நிமலயங்்கள் இருக்கும். இது 
நிலம் ம்கய்கப்்படுத்தும் விஷயங்்களுக்கு உட்படடு 
நம்டமுமறப்்படுத்தப்்படும்.

 "ச்பரமாத்தாங் ்டமார லாவுட, ொலான் சதங்்கா, 
புக்கிட ெம்புல், சுங்ம்க டுவா, ொலான் யுனிவரசிடடி 
மற்றும் பினாங்கு சசன்டரல் ஆகிய நிமலயங்்களில் சுமார 
1,100 வா்கன நிறுத்துமி்டங்்கள் முன்சமாழியப்்படடுள்ளன," 

எல்.ஆர்.டி தீவு மற்றும் ச்பருநிலத்ல்த இலைக்கும் 
21 நிலலைங்கலைக் சகாண்டுள்ைது

என்று சாய்ரில் மாநில சட்டமன்றத்தில் இதமனக் 
கூறினார.

எல்.ஆர.டி திட்டத்தில் உள்ள நிமலயங்்கள் மற்றும் 
வா்கன நிறுத்துமி்டங்்களின் எண்ணிக்ம்கமய அறிய 
ச்பராபிட சட்டமன்ற உறுப்பினர ச�ங் லீ லீ இன் 
வாய்சமாழி ம்கள்விக்கு சாய்ரில் இவ்வாறு ்பதிலளித்தார.

எல்.ஆர.டி திட்டம் சதா்டங்கும் ம்பாது ம்பாக்குவரத்து 
சநரிசமலக் குமறக்்க மாநில அரசு ஏமதனும் திட்டம் 
மமற்ச்காள்ள திட்டமிடடுள்ளதா என்ற லீயின் துமணக் 
ம்கள்விக்கு, மாநில அரசி்டம் ஏற்்கனமவ ம்பாக்குவரத்து 
மமலாண்மமத் திட்டம்  குறித்து ்கண்்காணிக்்க ஊராடசி 
மன்றங்்கள் மற்றும் மாநில ச்பாதுப்்பணித் துமற (JKR) 
உள்ளது என்று சாய்ரில் ்பதிலளித்தார. 

“ச்பாதுப் ம்பாக்குவரத்மதப் ்பயன்்படுத்தி                 
எல்.ஆர.டி நிமலயத்திற்குச் சசல்வமத ஊக்குவிக்கும் 
வம்கயில், குடியிருப்புப் ்பகுதி்களில் ம்பருநது 
மசமவ்கமள வழங்குவதற்்கான சாத்தியக்கூறு்கள் 
குறித்து ்கலநதுமரயா்டல் ந்டத்த மரபிட பினாங்கு 
மற்றும் எம்.ஆர.டி ம்காரப் நிறுவனங்்களுக்கு நாங்்கள் 
அறிவுறுத்தியுள்மளாம்.

"மமலும்,  இத்திட்டம்  ்பற்றிய கூடுதல் த்கவல்்கள் 
பின்னர அறிவிக்்கப்்படும்," என்று அவர கூறினார.

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் ்சாயரில் கிர் மஜா�ாரி ்சட்டமன்றததில் 
எல்.ஆர்.டி திட்டம் குறிதது விளக�மளிததார்.

ஜார்ச்டவுன் - மாநில அரசு பினாங்கில் 
உள்ள 28 தமிழ்ப்்பள்ளி்களுக்கும் ்பராமரிப்பு, 
மமம்்பாடு மற்றும் வளரச்சிக்்கா்க 
ஒதுக்்கப்்பட்ட ரிம2 மில்லியமன 
ஆண்டுமதாறும் வழங்கி வருவது 
்பாராட்டக்குரியது.

இநதப் ்பள்ளி்களில் தற்ம்பாதுள்ள 
மற்றும் புதிய வசதி்கமள 
மமம்்படுத்துவதற்கு சிறநத ஆதரமவ 
வழங்கும் ச்பாருடடு ரிம2 மில்லியன்  
ஒதுக்கீடம்ட இரடடிப்்பாக்்க மாநில 
அரசாங்்கம் ்பரிசீலிக்்க மவண்டும் 
என்று ்பத்து உ்பான் சட்டமன்ற 
உறுப்பினர குமமரசன்  ஆறுமு்கம் 
வலியுறுத்தினார.

“இது இநதிய மாணவர்களுக்கு 
மி்கவும் உ்கநத ்கற்றல் சூழமல 
உருவாக்கி அவர்களின் ்கல்வித் 
மதமவ்கமள ஆதரிக்கும்,” என்று 
அவர சட்டமன்ற கூட்டத்சதா்டரில் 
சதரிவித்தார.

மாநில அரசு தமிழ்ப்்பள்ளி்கள் 
மடடுமின்றி, தமிழ் ்பாலர்பள்ளி்கள், 

தமிழ்ப்்பள்ளி்களுக்்கான சிறப்பு நிதியம் 
மற்றும் ்பஞசாப் ்பள்ளி்களுக்கும் 
வரு்டாநதிர மானியம்   வழங்குகிறது.

மமலும், சுங்ம்க ்பாக்்காப் 
தமிழ்ப்்பள்ளிக்்கான  புதியக் 

்கடடி்டத்மத விமரநது 
மு டி க் கு ம ா று 
குமமரசன் மாநில 
அ ர சு க் கு 
ம வண் டு ம ்க ா ள் 
விடுத்தார.

இ ந த ப் 
பி ர ச் சமனமய 
உ ்ட ன டி ய ா ்க 
தீரக்்கப்்படுவமத 
உறுதிச ச ய் யு ம் 
வம்கயில், ்கல்வி 
அமமச்சு மற்றும் 

ச ம் ்ப ந த ப் ்ப ட ்ட 

அமனத்து ்பங்குதாரர்களு்டன் தீவிரமான 
மற்றும் அரசுக்கு அவர ்பரிநதுமரத்தார.

மற்சறாரு விவ்காரத்தில், மாநில 
அரசாங்்கம் சவளிநாடடினருக்்கான வீடடு 
வா்டம்க சதா்டர்பா்க சதளிவான மற்றும் 
முமறயான வழி்காடடுதல்்கமள உருவாக்்க 
மவண்டும் என ம்கடடுக்ச்காண்்டார. 

சட்டமன்ற உறுப்பினர குமமரசன் மாநில 
அரசு ்பரிசீலிக்்க மவண்டிய மூன்று முக்கிய 
ந்டவடிக்ம்க்கமள முன்சமாழிநதார. 
அதாவது வீடடு வா்டம்கச் சட்டத்மத 
அறிமு்கப்்படுத்துதல், விரிவான வா்டம்க 
வழி்காடடுதல்்கமள உருவாக்குதல் மற்றும் 
வா்டம்க வீடு்களில் ்பரிமசாதமனமய 
ந்டத்துதல் ஆகியமவ அ்டங்கும்.

இநதப் ்பரிநதுமர்கள் நம்டமுமற 
்படுத்த மவண்டிய ்காரணங்்கள் 
குறித்தும் சட்டமன்ற கூட்டத்சதா்டரில் 
விளக்்கமளித்தார.

“வீடடு வா்டம்க சட்டமானது 
ஒரு யூனிடடுக்கு குடியிருப்்பவர்களின் 
எண்ணிக்ம்கமய ்கடடுப்்படுத்துதல், 
தூய்மமமய உறுதி சசய்தல் மற்றும் 

்கடடி்டப் ்பாது்காப்ம்ப ்பராமரித்தல் ம்பான்ற 
முக்கியமான நி்பநதமன்கமள விதிக்்க 
அதி்காரி்களுக்கு ஒரு ்கட்டமமப்்பா்க 
சசயல்்ப்ட மவண்டும்” என்று அவர 
கூறினார.

வா்டம்க வழி்காடடுதல்்கள் குறித்து, 
்கட்டணம் சசலுத்தும் நம்டமுமற்கள், 
மதமவயான ஆவணங்்கள் மற்றும் 
பிற முக்கிய விஷயங்்கள் ம்பான்ற 
விவரங்்கமளயும் மச்கரிக்்க மவண்டும் என  
குமமரசன் இதமனப் ்பரிநதுமரத்தார.

இநத வழி்காடடுதல்்கமளச் 
சசயல்்படுத்துவதில் அடுக்குமாடி குடியிருப்பு 
மமம்்பாடு்களின் கூடடு மமலாண்மம 
அமமப்பு (JMB) முக்கியப் ்பங்்காற்ற 
முடியும் என்று அவர ்பரிநதுமரத்தார.

வீடடுவசதி மற்றும் ்கல்வி அடுத்து, 
சிறநத ச்பாது சு்காதாரத்மத 
மமம்்படுத்துவதற்்கா்க பினாங்கு முழுவதும் 
‘வாப்பிங்’ விற்்பமன மற்றும் ்பயன்்பாடம்ட 
தம்டச் சசய்ய  மாநில அரசு தக்்க 
ந்டவடிக்ம்க எடுக்்க மவண்டும் என்ற 
ம்காரிக்ம்கமய குமமரசன் முன்மவத்தார.



槟州首席部长曹观友指出，槟州
2025年收入预计为9亿569万令

吉，与2024年槟州总体收入5亿3308万
令吉相比，增加了3亿7351万令吉，或
超过70%。

“ 得 益 于 槟 州 政 府 提 高 收 入 策
略，2025年度槟州财政预算案赤字仅有
3363万令吉，预计为槟州史上最低预算
赤字。”

“此举显示州政府在2025年倍增
槟州收入的决心，我相信通过所有单
位努力，槟州政府将能达成设下的目
标。”

首长是于早前的槟州立法议会上提
呈2025年槟州财政预算案时，这么表
示。

提高收入目标至9亿659万令吉
他解释说，槟州过去5年平均收入介

于6亿181万令吉，若州政府的收入模式
维持不变，州政府的综合收入户口余
额，将在2025年杪面临清零风险。

“因此，州政府必须提高2025年收
入目标至9亿659万令吉，其中包括税
务收入2亿2365万令吉、非税务收入5亿
7041万令吉和非直接税收1亿1253万令
吉。”

他说，2025度预算开支为9亿4022
万令吉，考虑到2025年1月1日槟州综
合收入户口的余额预计为5000万令吉
后，2025年财赤仅有3363万令吉，是槟
州史上最低赤字。”

制定战略反映更系统性财务规划
槟州政府同时也制定了2025年槟州

预算5项战略，以反映出更系统性的槟
州财务规划。

“这5项战略包括了：(一)在2025
年财政预算案中采用零基预算原则
（ZBB）。有关零基预算是根据当前
现金流的实际情况来考虑实际支出需
求，而非依赖过往的支出记录。因
此，2025年的预算案将优先考虑法定支
出预算。”

他说，第二战略是提高槟州服务质
量，加强财务诚信治理；第三战略则
是根据槟州的财务能力，来继续开展
关心人民的计划和项目。

采多种举措探索新收入潜力
首长也提及，第第四策略则是槟州

政府将采取多项举措和战略，通过调
整税率来增加槟州税收，从中探索新
收入的潜力，同时加强各部门和州政
府机构之间的税收合作。

“此外，第5策略是实行审慎的财务
管理，并在许可的情况下实施最佳性
价比，以避免槟州财政资源的流失和
浪费。”

他强调，州政府会继续争取增加槟
州收入，并进行不会影响州政府运作
的撙节措施，以确保在2026年可以迎来
收入盈余，并纳入州政府的储备金之
中。

20
25

年
1月

1日
—

15
日

曹观友（左4）准备提呈2025年槟州财政预算案前与一众官员合影。

得益于槟政府提高收入策略

首长：2025年
州财政赤字史上最低
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

第5届槟州女性议会
日前圆满进行。

槟州房屋发展委员会主席拿督斯里
孙达拉祖说，槟州政府在2025年1
月 开 始 ， 将 可 负 担 房 屋 （ R M M ）
重新命名为我的珍珠房屋（Rumah 
MutiaraKu，RMK）

他说，Mampu Milik听起来令人难
过，Mampu tengok（看得到），tak 
mampu milik（负担不起），所以州政
府决定重塑可负担房屋的品牌。

他是在州议会总结时段时作出上述
宣布。

另外，针对双溪浮油区州议员彭心
慈指许多可负担房屋发展项目出现很
多缺陷，对此他强调，州政府非常重
视房屋质量，并不会对此妥协，同时
也会采取积极措施来应对此事。

他说，州政府将实施Qlassic质量评
估，所有州政府的可负担房屋项目须
达到由建筑工业发展局（CIDB）制定
的Qlassic评估最低70分。

“同时，地方政府与相关技术机
构将在项目完成前进行最终检查与
合规证书（CCC），确保达到质量要
求。”

他续说，所有新建项目均提供24个
月的缺陷责任期（DLP），购房者可
在此期间要求开发商修复所有缺陷。

2030年完成建造22万可负担屋
孙达拉祖说，在2024年11月22日

槟州首席部长提呈2025年供应法案与
2025年发展预算动议后，槟州政府明
确了槟州2030议程的首要目标，即建
造22万间可负担房屋（RMM）。

“截至2024年10月31日，已完成
16万2689间（占目标的73.94%），即
已完工的有5万1680间、兴建中有2万
2456间、规划中有8万8553间。

为提升购房能力，槟州政府的可负
担房屋将新增RMM B2类别，价格定为
10万令吉最小面积750平方英尺，无装
修配备。

“这一类别将弥补之前7万2500令吉
（RMM B1）与15万令吉（RMM C1）
之间的价格差距。”

此外，为确保房屋分配公平性，州
政府将也限定申请者的收入上限，即
开放市场的可负担房屋申请，家庭总
收入最高不得超过2万令吉，这项规定
主要防止高收入群体，尤其是T20群体

占用补贴资源。

打枪埔组屋重建研究拨款不获批
孙达拉祖透露，经济部没批打枪埔

组屋城市重建计划研究的拨款，州政
府将通过城乡规划局向经济部提出上
诉申请。

“打枪埔的地段偏小，人口高度
密集，若要进行重建务必非常谨慎研
究。而一旦重建，打枪埔的原业主将
获得免费分配新的单位，不过当地
已没有多余的土地给予发展商进行发
展。”

他坦言，重建研究确实需要更多
时间去审视，预计在2027或2028年实
施。

最后，他也总结道，槟州政府将继
续通过政策改进、严格监督与新机制
的实施，推动可负担房屋的供应与提
升其质量，确保槟州居民能够以合理
价格享有优质的居住环境，为实现槟
州2030愿景贡献力量。

槟州基本设施及交通委员会主席再
里尔表示，槟州政府将兴建衔接

丹绒武雅及直落巴巷的北岸高速大道，
目前该计划的最新结构设计已出炉，若
一切顺利，预计可在2025年动工。

他 说 ， 根 据 结 构 设 计 ， 这 项 长 达
10.58公里的工程，将避开住宅区，尤
其是高密度房屋区，且部分路段将建在
海上，一旦竣工将成为全马首个海上公
路。

“有关道路工程将途径私人地段及农
业地段，亦有部分是经过森林保留地，
因此必需进行征地程序。但工程可先从
政府地段开始。”

有助于直落巴巷发展及舒缓交通
他强调，这是槟州政府所计划落实的

高效工程，一旦工程竣工后将有效舒缓

槟岛北部地区，尤其是丹绒武雅至直落
巴巷的交通，更有助于直落巴巷的发
展。

他是在州议会午休时面对媒体访问
时，如是指出。他于今早在州议会的问
答环节指出，槟政府非常关注槟州的平
衡发展，而直落巴巷是受关注的区域之
一。

寻求槟州行政议会通过
他补充，尽管结构设计出炉，但还

需要寻求槟州行政议会通过，目前槟州
经济策划部已准备相关文件，预计在近
几个月内提呈及寻求通过。

全马首个海上公路
北岸高速大道料2025年动工

槟州政府将兴建衔接丹绒武雅及直落
巴巷的北岸高速大道。

槟政府重塑可负担房屋品牌
2025年1月起改名
我的珍珠房屋

孙达拉祖：打枪铺组屋若进行
重建，务必非常谨慎研究。

槟政府决定
重塑可负担
房屋的品
牌，改名
为“我的珍
珠房屋”。
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槟城渡轮服务正式开
启新篇章。

槟州基本设施及交通委员会主席再里
尔表示，槟城峇六拜国际机场扩建工
程将从目前的1年650万人次容量，扩
大至1年1200万人次容量的建筑面积。

他说，这项机场扩建工程预计耗费
15亿令吉，几乎所有资金都将通过马
来西亚机场控股有限公司（MAHB）
的私人融资计划提供，不与其他私人
公司进行任何合作。

他指出，槟城国际机场扩建计划由
3大配套项目组成，第一配套项目为
建设远端数字塔，第二配套项目有关
停机坪和空侧设施工程，而第三配套
项目则有关主航站楼及相关工程。有
关第一配套项目的授标函（letter of 
award）已在今年7月发出。”

他是在槟州议会中面对武吉淡汶区
州议员吴俊益提问槟机场扩建的进展
时，如是指出。

机场附近交通路段有更动
有鉴于进行机场扩建计划，再里

尔表示，机场附近交通路段有更动，
其中不再允许从敦阿旺医生路 (Jalan 
Tun Dr Awang) 右转到峇六拜路 (Jalan 
Bayan Lepas)。

因此，当局将提供两条车道供车
辆左转进入苏丹阿兹兰沙路（Jalan 
Sultan Azlan Shah），然后使用高架公
路 U转向南行驶。

另外，高架公路底下路面将允许从
敦阿旺医生路的车辆，U转前往湖内
（Relau）方向。

再里尔也提及，将在槟国际机场扩
建范围内建设公共交通枢纽，另在加
鲁达路（Jalan Garuda）拓宽至4条车
道。

进行中山华小土地征用程序
再里尔指出，至于机场临近的中山

小学的地段，已列入槟城国际机场扩
建计划的征地清单中。

他说，目前依据1960年土地征用法
令（第416法令）第4条及第8条规定
的宪报程序正在进行中。

他补充，一旦土地征用程序完成

后，中山华小董事会可依据第486法
令的规定，通过征地赔偿来进行兴建
新校舍。

拥19个直达国际航班
另外，他也回应武吉淡汶区州议员

吴俊益的提问指，目前槟城国际机场
共有19个直达国际航班。

这些直飞国际航班城市包括：新加
坡、泰国(素万那普机场及廊曼机场)
、普吉岛、中国广州、厦门、香港、
棉兰、雅加达、泗水、班达亚齐、台
北、何志明市、杜拜、上海、深圳、
重庆、昆明及多哈。

再里尔也透露，2024年1月至9月，
国内入境旅客总数为134万4111人
次，国际入境旅客总数为139万5487
人次。

槟国际机场扩建工程
再里尔：首配套项目授标函已发出

第12大马计划
槟提交93项申请
首长: 总成本估算逾176亿

槟州大会堂在第12大马
计划下将华丽转身。

槟城峇六拜国际机场需进行扩
建，以容纳更多人次容量。

中山小学地段已列入槟城国际机场扩建计划的征地清单中。

槟州首席部长曹观友指出，根据第12大马计划的第5滚动
计划（RP5）下的2025年新项目申请，槟州政府通过19

个部门或机构，提交了93项申请，总成本估算为176亿6898万
5965令吉，其中涉及2025年拨款需求的数额达27亿9748万7871
令吉。

他表示，州政府对于玛章武莫区州议员李凯伦的建议表示
认同，即槟州政府向联邦政府申请财务拨款，以实施对人民
有重大影响的项目。

首长说，上述93个项目提案均已提交给相关部门，同时也
已提交到经济部，作出进一步评估。

其中6申请已获经济部批准
惟，首长指出，根据经济部今年10月18日的信函，93个申请
项目中只有6个项目获得批准。此次批准涉及拨款1亿9914万
令吉，其中 2025 年拨款为 195 万令吉。

获批的6个项目如下：

i. 重建槟州大会堂及槟州艺术画廊（5200万令吉）
ii. 在峇都丁宜和丹绒武雅建造排水口和防止海滩侵
 蚀的结构 （6120万令吉）
iii.  在苏丹阿兹兰沙阿路 第 9.50 路段至第 10.0 路段建
 造天桥（7500 万令吉）
iv.  在西南区双溪巴都国民学校兴建游乐场
 (150万令吉）
v.  维修及更换甲抛峇底医院冷水机（440万令吉）
vi. 提升浮罗山背医院供水水箱系统及其他相关工程  
 (500万令吉）

此外，首长指出，在第12大马计划的第4滚动计划（RP4）
下的一个项目已获批，即在西南区建造政府诊所，预计成本
为7264万7810令吉49仙。
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槟州首席部长曹观友说，槟州政府2025年的
收入，预计将比2024年预计收入增加了3亿

7352万令吉，显示州财政表现的显着提升。
他在州议会总结环节时，回应槟州亚依淡区州

议员黄顺祥与亚依布爹州议员林冠英提问时，如
此回复。

他说，这一增长主要归因于以下几项收入的增
加，总计3亿8521万令吉：
1. 直接税收入：增加2489万令吉，包括未缴地税
追讨款项约1143万令吉。
2. 间接税收入：增加3085万令吉，例如电影票税
965万令吉和主题乐园门票税1525万令吉。
3. 执照与许可证收入：增加768万令吉。
4. 服务费收入：增加541万令吉。
5. 物品销售收入：增加7331万令吉，例如土地拥
有权授予的溢价收入达6391万令吉。
6. 租金收入：增加2亿1382万令吉，其中包括首长
机构（CMI）的多项租金收入2亿1200万令吉（涉
及土地租赁及土地销售收入，包括牛汝莪643地
段及格尼湾A与B地块的土地）。
7. 罚款与处罚收入：增加396万令吉。
8. 开支回收收入：增加2万188令吉。
9. 政府机构拨款：增加2527万令吉，如旅游拨款
900万令吉。

他说，尽管投资盈利与融资收益预计减少1169
万令吉，整体收入仍显着增长，凸显州政府持续
推动多元收入来源的成效。

曹观友总结表示，槟州政府将继续积极优化
财政管理，开拓新收入来源，确保州经济稳健发
展，同时为人民提供更优质的公共服务与福利。

州财政表现提升
明年收入预计增加3亿7352万令吉

槟州政府2025年的收入料将提高。图为
议会结束后，全体议员与议长合影。

2025年的槟城将更多姿多彩！
槟州旅游及创意经济委员会行

政议员黄汉伟在槟州议会总结环
节陈词上，介绍明年将如火如荼
进行的景点工程及即将开放的景
点，让人对2025年的槟城充满期
待！
1. 升旗山空中缆车项目已启动，
预计于2026年完工。
2. 槟城海滨会展中心 (PWCC) 包
括一个7万6000平方尺的大型展
览厅和时尚先进的设施，预计将
于2025年竣工。
3. 葛尼湾(Gurney Bay)第1期和第
2期拥有多个景点。
4. 峇都丁宜的Ferringhi Bay拥有
53个集装箱打造的新景点。

5 . 北 海 艺 术 走 廊 第 2 期 升 级
(Butterworth Art Walk)
6. 瓜革巴(Guar Kepah)考古遗址
展馆2025年开放。
7. 槟岛华盖街槟城州立博物馆提
升及开放。
8. 康华丽堡护城河2025年开放。
9. 浮动标志性渡轮博物馆。
10. 北海标志性渡轮装置艺术项
目。

让人充满期待
槟2025年迎来更多精彩景点 

槟城海滨会展中心(PWCC)
将成为沿海新地标之一。

瓜革巴考古遗址展馆。
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为了确保槟州财政的可持续性，槟州
政府在2025年财政预算案中减少预算总
额，以冀2025年统一收入账户财务能够
拥有盈余。

槟州首长曹观友表示，明年度槟州财
政预算案超过9亿4022万令吉，不过相比
起2024年财政预算，上述预算案减少了1
亿0678万令吉。

“这显示州政府已经释放出明确决
心，既通过调整特定预算，作为改善槟
州财政的长期解决方案。”

他是在槟州议会总结环节上，这么表
示。

他透露，州政府已经和所有政府部
门、机构及官联公司取得共识，在不会
影响州政府运作和人民福祉的前提下，
遵守当局所设下的预算调整。

重新审视娱乐税收收入大幅增加
首长表示，槟州娱乐税收事项大幅增

加，有赖于槟州重新审视早前不被国内
各个州属所重视的娱乐税收事务.

他透露，其实娱乐税务曾是中央政府
权限，但后来中央放权让国内各个州属
收取有关税务以增加各州收入，因此，
上述税务其实并非新增税收。

不过，有关税务在国内各州并未受到
重视，而槟州政府本着积少成多概念，
经过重新审核及编码后，成功增加这一
税收来源。

他也调侃说，如果禁止娱乐事业在
州内发展，那槟州如今就将失去有关收
入，进而影响整体经济发展。

针对上述税收之中，“咖啡厅娱乐
税”的定义，首长解释则说，其涵盖范
围包括酒店、购物商场和其他商业单
位，所提供餐饮服务的商业模式。

“在这些单位中，被征收税务的范
畴涵盖卡拉ok房间或开放式卡拉ok、音
乐、现场驻唱、娱乐器械及游戏街机
等。”

采措施减少地税和单位税拖欠
为优化地税管理，槟州政府正通过

槟州土地与矿产局和县土地局，采取一
系列措施以减少地税和单位税（Cukai 
Petak）的拖欠。

首长指出，州政府同意给予地税及单
位税逾期罚款折扣50%，以鼓励地主按
规定纳税，成功收回139万3638令吉58
仙。

他说，该措施在今年1月2日至5月31
日推行，这期间收回的地税为126万2231
令吉73仙，而单位税为13万1406令吉85
仙。

他说，其他具体措施包括在各区成立
专项工作小组、强化综合执法行动、发
通知提醒槟威市政厅和槟州发展机构等
单位。

他解释，专项工作小组的职责为检查
拖欠地税和单位税或产权和税收账户重
叠、通过实地访问与地主或税务缴纳人
进行宣传等。

他续说，相关部门和州信息技术部门
组成“Ops. Kutip”，以追踪及提醒地主
以解决地税欠款问题，否则或面对充公
行动。

槟州首席部长曹观友说，自2013
年 至 2 0 2 4 年 1 0 月 ， 首 长 机 构

（CMI）通过公私合作模式（PPP）推
动发展项目，创造了被动收入。

他在州议会总结环节时，回应亚依
淡州议员黄顺祥询早前询问关于首长
机构（CMI）管理项目收益与投资成
本的讨论时，作出回应。

他说，其中的重要成果包括：
土地销售、租赁与长期租约共创造
收益达1亿9500万令吉。

私人投资金额累计高达20亿8500万
令吉。
预计长期收益为2亿8988万令吉，所
有收益已纳入州政府收入。

同时，首长机构也优化闲置土地资
源，充分资源利用来创造被动收入。
他说，槟州政府通过CMI启动了征求
建议书（RFP）机制，将州内闲置土
地进行短期租赁、长期租约或开发销
售，成功转化为州政府的被动收入。

“这一模式无需州政府承担任何额
外成本，却为州财政带来了可持续的
收益来源。”

续加强与私人企业合作
曹观友也强调，CMI的成果展示了

公私合作模式在推动经济发展、优化
资源利用方面的优势，州政府将继续
通过创新措施，加强与私人企业的合
作，为槟州人民创造更多福祉。

他说，公私合作模式（PPP）是由
私人投资方承担主要成本，州政府则
通过土地销售、租赁或长期租约获取
收益。这些项目包括：

1.	 康华丽斯堡项目
2.	槟岛五条路Sandiland		 	
	 Foreshore住房项目
3.	Hamna有限公司房屋计划
4.	升旗山克拉克酒店项目(Crag)
5.	升旗山生态公园Silara步道项目
6.	数码图书馆
7.	 叶祖意大厦(Wisma	Yeap		
	 Chor	Ee)的运营

曹观友表示，政府承担的成本仅限
于特定发展预算（Vot Pembangunan）
下的项目，而公司合伙（PPP）模式中
的项目则完全由私人投资方融资。

通过公私合作模式

首长机构推动发展项目创造收入 

槟政府减少预算总额
冀2025统一收入账户财务拥盈余

槟州政府正采措施减
少地税和单位税拖
欠。（威省市厅脸书
图片）

首长机构以公私合作模式进
行康华丽堡修复计划。

槟城数码图书馆是民众学习的好去处。
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槟州社会发展、福利及非伊斯兰事
务行政议员林秀琴强调，增加女

性在立法层面的参与，能确保我国法律
与政策更全面，更能反映女性声音与需
求。

她说，目前我国女性议员人数仍然偏
低，未能达到联合国性别平等和妇女赋
权组织设定的30%最低目标。

她指出，全马共有1620万名女性，即
总人口的48%，但222名国会议员中，女
性只有32名(14%)，与上届33位(15%)相
比，数据有所缩减。

“在槟州议会方面，40名州议员中仅
有4名女议员（10%）。与我国48%女性
人口比例严重不符，无法反映人民的真
实结构。”

此外，根据世界经济论坛《2024年性
别差距报告》，我国排名第114位，比去
年下降了12位，性别平等得分仅0.668，
位居全球倒数22%。

她是在日前出席为第5届槟州女性议会
主持开幕时，如是表示。

政策助增决策层女性人数
她 指 出 ， 妇 女 发 展 部 把 女 性 议

会纳入2024年妇女领导力学员计划
（PERANTIS），并提供补助金支持，助
增加决策层的女性人数，这令她感到欣
慰。

“槟州政府透过槟州妇女发展机构
（PWDC）强调这一平台的重要性。而
女性议会不仅是学习州议会运作的机
会，也是展示妇女潜力的舞台。

“同时提升参与者的政治意识与公开
演讲能力，对投身政界和各领域决策岗
位更有信心。”

陈汇萍：获255人踊跃响应
槟州女性议会委员会主席陈汇萍说，

此次槟州女性议会获踊跃响应，有255人
报名参加，100人进入第二阶段，40人脱

颖而出。
也是斯里德里玛区州议员的陈汇萍

说，此次议会参与者不仅来自槟州，也
来自雪兰莪、森美兰、霹雳、吉打与吉
兰丹，显示此活动的广泛吸引力。

该女性议会从当天的上午9时30分召
开至下午5时30分，流程与真实州议会无
异，并透过槟州妇女发展机构社交平台
直播。

由槟州议长亲自主持
此次议会由槟州议长拿督斯里刘子健

亲自主持，并提呈29道口头提问与58道
书面提问，这同时也是首届获得妇女丶
家庭及社会发展部支持的女性议会。

与会者武吉淡汶区州议员吴俊益、
槟州妇女发展机构首席执行员拿督王美
玲、柏巴当峇浪眼区前州议员诺哈菲扎
及公正党槟州妇女组主席诺希达雅。

槟城母乳喂养率全马最
低，武拉必区州议员王丽
丽吁请槟州政府关注此课
题，并延续州政府以往推
动的“槟城母乳喂养友好
计划”，推高母乳喂养意
识。

她表示，根据全国健康
与发病率调查表明，槟城
的母乳喂养率为15.2%，
呈现下跌趋势，且远低于
吉隆坡的44.1%。

为此，她冀望当局可以
采取措施，如在公共场所
和医院提供哺乳室设施和
开展宣传宣传活动，让民

众了解母乳喂养的好处。
“槟城母乳喂养的普

及化仍远远不足。我们需
要针对学校、男性、父亲
和祖父母进行更广泛的教
育。”

她是于2025年槟州财政
预算案辩论环节上，这么

表示。
另外，她也提及，近年

来涉及托育期间儿童意外事故的新闻层
出不穷，反映出家庭托育领域的监管和
支持不足。

冀提升大山脚医院
王丽丽也在会上，向州政府陈述提升

大山脚医院（HBM）的迫切性和重要
性。

她透露，由于空间有限和设施严重不
足，导致该医院经常超负荷运作，且因

没有电梯设施，一些时候更需抬着患者
上楼接受治疗。

她希望政府在大山脚医院对面的大山
脚宿舍所进行扩建计划，能够加快土地
使用审批，以让计划顺利进行。

“我敦促州政府尽快协调相关部门，
加速土地划拨，并确保在未来六个月内
解决此问题，为居民提供更好的医疗服
务。”

林秀琴：立法层面增女性参与
确保我国法律与政策更全面

槟城母乳喂养率全马最低
王丽丽吁推动母乳喂养友好计划

王丽丽吁请槟政府延续推
动“母乳喂养友好计划”
，推高母乳喂养意识。

透过女性议会，可学习州议会运作的机会，也是展示妇女潜力的舞台。

槟女性议会流程与真实州议会无
异，更由槟州议长拿督斯里刘子
健亲自主持。

第5届槟州女性议
会日前圆满进行。
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2024年槟城国际龙舟赛暌移师到槟城

海峡岸港口广场举办，两天赛事逾
10万人次现场观赛，场面“热爆”！

这场年度赛事更迎来12个国家与地
区、61支队伍共逾千名参赛者同场竞
技，追逐冠军宝座！

来自马来西亚、中国、香港特别行
政区、英国、荷兰、日本、新加坡、阿
联酋、印尼、汶莱、菲律宾及中华台
北，皆派遣队伍参与。

活动t同时也获得中国驻槟城总领事
馆及香港雅加达经济贸易办事处，和众
多商家支持与赞助。

首长：新比赛地点让各国有更佳游槟体
验

槟州首长曹观友在开幕仪式上赞扬主
办单位，把龙舟赛移师至有关赛事的发
源地，即新关仔角海域（海峡岸港口）
举办，是一项明智的选择。

他认为，上述地点非常适合，因场地
有很大的空间，让来自各国的参赛者们
除了赛龙舟外，也进行包括文化及体育
等活动，让各国参与者拥有更好的游槟
体验。

他说，做出转移地点决定是基于原本
的举办地点直落巴巷水坝，因2024年降
雨量大幅减少，导致水坝水位过低，已
经不适合举办龙舟赛事。

无论如何，他透露，把这项比赛带回
海峡岸港口，已是早有计划之事，如今
只是因为气候变迁影响，把已有的计划

提早进行。

黄汉伟：文化遗产与跨国合作平台
槟州旅游及创意经济委员会主席黄汉

伟指出，今年的龙舟赛不仅是一项体育
赛事，更是一项聚合文化、遗产与跨国

合作的竞技平台。
“上述活动更配合马中建交五十周

年，让这届龙舟赛事更显意义非凡，两
国在赛事上展开合作，充分彰显两国友
谊与团结。”

“今年我们把这项原本在水坝进行的

比赛，转移到槟城海峡进行，展现州政
府在寻求突破和提升，为本土民众和游
客，带来更好的体验。”

出席者包括槟州行政议员林秀琴、方
美铼、中国驻槟城总领事周游斌、副总
领事丁巧、槟州议员彭心慈、王宇航、
郑来兴、黄顺祥及陈汇萍等嘉宾。

槟城西太平洋龙舟队成大赢家
槟城西太平洋龙舟队主场作战，囊

括州元首挑战杯400公尺马来西亚公开
赛组别冠军、香港挑战杯400米国际混
合公开赛、40岁以上国际公开赛及400
米国际女子赛等多项组别冠军，在赛
场上独领风骚。槟州元首敦阿末弗兹
亦在比赛翌日，到场给予打气及观赛。

另外，来自中国广州的白云龙舟队
同样表现出色，获得马中建交挑战杯
400米国际公开赛冠军；中国香港龙舟
队则夺得香港青少年挑战杯400米国际
青少年U24公开赛冠军；香港醒神龙舟
队则在400米国际60岁宿将组公开赛夺
得魁首。

槟州旅游及创意经济行政议员黄汉伟
宣布，可峇雅(Kebaya)正式被列入 联合
国教科文组织(UNESCO)的《人类非物
质文化遗产名录》。

他指出，日前于巴拉圭首都
亚松森举办的第“19届保护非
物质文化遗产政府间委员会
会议”上，获当局宣布这
项好消息。

对可峇雅成功申遗一
事，黄汉伟乐见其成，
并表示此前已有包括玛
蓉剧(Mak Yong)、马六甲马
来传统歌谣(Dondang Sayang) 、
马来武术(Silat)、马六甲王舡游行
(Wangkang）、班顿(Pantun)以及宋
吉(Songket)等六项大马珍贵非物质
文化遗产获得这一国际认可。

“如今，可峇雅作为第七项获列
名录的遗产，再次证明了马来西亚
在保护与传承文化遗产方面的卓越
努力与成就。”

五国联合提名确保艺术瑰宝传承
他指出，可峇雅的提名是由马

来西亚、泰国、印度尼西
亚、汶莱和新加坡五国
联合提交，是区域合作
的典范。

“可峇雅成功申遗，
是马泰印汶新五国携手
合作的硕果，同时，也
预示着马泰印汶新五国
将肩负共同责任，以确

保可峇雅这一艺术瑰宝
得以承先启后，薪火相
传 。”
“槟州政府将继续致力

于保护以及弘扬槟城的丰富
文化遗产，确保这些珍贵的

文化财富能够世世代代永流传 。”

超越族群促进凝聚力
黄汉伟表示，可峇雅尽管在制作与穿

着方式上存在差异，但它作为一项超越
族群、宗教与国界的共同文化元素，促
进了不同社群之间的对话，并增强了它
们的凝聚力。

“可峇雅是一部浓缩了槟城多元文化
交融的活历史，是槟城峇峇娘惹社区文
化得以代代相传的见证，将中华文化、
马来文化及其他文化元素巧妙融合，”

他补充，早前来自槟城的黄紫茵就身
着精致的峇峇娘惹可峇雅，参加于日本
东京举行的2024年国际小姐选美比赛，
获得了25佳世界小姐的殊荣。

可峇雅申报材料获高度评价

他强调，决定可峇雅申遗成功的机构
是联合国教科文组织麾下的“保护非物
质文化遗产政府间委员会”，由2003年
保护非物质文化遗产公约的24个缔约国
组成，具有崇高权威性。

“更值得一提的是，联合国教科文组
织的评估机构对可峇雅的申报材料给予
了高度评价，认为这份申报材料是一份
非常出色的多国联合申报的典范。”

将更多大马文化推向世界舞台
“放眼未来，我们仍旧积极通过国际

合作，力求把更多的马来西亚传统文化
推向世界的舞台。”

他表示，2025年将与中国联手为舞
狮提名、与新加坡联手为大旗鼓游行提
名，共同向联合国教科文组织申请，力
争将这两项珍贵的文化遗产列入《人类
非物质文化遗产代表作名录》。

可峇雅成功列非物质文化遗产
黄汉伟：续致力保护槟丰富文化

在2024年国际小姐选美
获得25佳世姐殊荣的黄紫
茵，身着精致的可峇雅。

龙舟赛选手们充满爆发
力，现场气氛高昂！

槟国际龙舟赛反应热烈
2天赛事吸引逾10万人次

槟首长曹观友与一众嘉宾们在开幕礼上，为龙舟赛选手们加油打气。

槟城西太平洋龙舟队成为大赢家！
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槟州州级圣诞节庆典首次移
师威北盛大举行，逾千各

族民众共聚一堂，在灿丽圣诞灯
光与欢乐歌唱中共度夜晚，展现
槟州和谐团结精神！

是项在北海峇眼赖威省市政厅
草场举行的活动，是由州政府通
过槟州和谐机构与马来西亚基督
教联合会（CFM）携手合作举
办。

会上，槟州首长曹观友表示，
槟州政府一直以来鼓励州内各宗
教自由发展，因此，2016年至今
州政府已拨出1360万令吉，做为
非伊斯兰宗教场所修复基金用
途。

他透露，州政府通过上述基
金，在2024年期间拨款予有需要
的州内教堂金额，就已高达206万
令吉，而这些努力将协助州政府
塑造更为多元和谐的社会。

“州政府通过槟州和谐机构，
也致力于促进州内的各宗教群体对话
和了解，巩固槟州多样性社会结构的
领先和谐地位。”

他冀望圣诞节庆所宣导的和平、爱

及希望等正面价值观，可以和槟城2030
愿景产生共鸣，协助槟州家里更加和
谐包容，且繁荣的社会。

另外，他也感谢首相拿督斯里安华
访槟期间，除了为“槟城矽设计@5公

里+”主持开幕，也宣布拨款5000万令
吉配对补助，为槟州工业化升级带来
好消息。

他也和与会者分享槟州近年来在经
济发展方面的亮眼成绩，并强调人才

是槟州最为重要的“财富”和
资源。

为此，他指出，槟州将继续
推动科学、科技、工程及数学
（STEM）教育，以配合2030年
新工业大蓝图，协助大马达成
培养6万名工程师目标。

槟州社会发展、福利及非伊
斯兰事务行政议员林秀琴说，
该活动不仅是一场佳节庆典，
更是一项让大家学习施予，和
协助社会弱势的活动，鼓励大
家共同伸出援手，打造更友爱
的社区。

她冀望其团队可以继续成为
州内各宗教群体的桥梁，搭建
促进彼此沟通与了解的枢纽，
加强槟州多元社会团结精神。

会上，马来西亚基督教联合
会槟州分会会长亚罗奇亚塔斯和
筹委会主席苏志青也受邀上台致
词，并预祝各界圣诞节快乐。

出席者包括槟州议长拿督斯里刘子
健、槟州行政议员孙达拉祖、槟州议
员彭心慈、朱悦权及槟岛市长拿督拉
詹德兰等嘉宾。

全球化学和材料行业领导者日本岩田
集团（Iwata Japan）宣布收购槟城企业 
EQX Materials 有限公司，并转型为岩
田集团公司旗下重要子公司 EQX Iwata 
有限公司运营。

投资槟城机构首席执行员拿督卢丽
莲表示，日本岩田收购 EQX Materials 
是建立一个战略联盟，结合两个实体
的优势以实现更大的成果，同时也证
明了槟城的工业生态系统能力，足以
扩大其全球足迹并在竞争市场中取得
长期成功。

她说，槟州拥有一个支持创新和先
进制造业的强大生态系统，作为投资
者和工业参与者的全球目的地，槟城
提供无与伦比的基础设施、供应链整
合和专业知识，成为了东南亚和亚洲
地区增长和扩张的理想投资目的地。”

她是在代表槟州首长曹观友出席日
本岩田收购 EQX Materials 有限公司，
以及正式使用新名称 EQX Iwata 有限公
司的正式仪式上，如是指出。

岩田卓也：增强创新及解决方案能力
日本岩田集团首席执行员岩田卓也

博士指出，此次收购是一项战略举措，
旨在扩大岩田在东南亚和亚洲的影响
力，增强其在电子、半导体、汽车和工
业应用等高需求领域提供创新解决方案
和先进材料的能力。

EQX Iwata 以其提供高质量、可持续
材料方面的专业知识而闻名，随着转型
成为 EQX Iwata 有限公司后 ，进一步扩
大日本岩田在东南亚和亚洲的影响力。

“EQX  Iwata 产品涵盖先进材料、工
程解决方案和全面的供应链管理，并专

注于为精密应用设计的产品，包括粘合
剂、热管理材料，以及电子、太阳能和
半导体材料、工业化学品和先进材料等
行业至关重要的高性能弹性体。”

三井昭人：槟城是专业人才来源
EQX Iwata 有限公司执行董事三井昭

人表示，这里程碑反映了日本和马来
西亚团队的共同愿景及鉴定不移的承
诺。

“在掀开这新篇章的同时，EQX 
Iwata 仍然致力于维护和建设在卓越的
基础上。”

他指出，槟城不仅是一个商业地

点，同时也是创新、战略合作伙伴的
枢纽和专业人才的来源。

“EQX Iwata 的转型将使我们进一步
扩大在电子、半导体和汽车等高需求
行业的能力，为区域和全球供应链做
出贡献。”

他补充，投资槟城机构及马来西亚
投资发展局（MIDA）的支持，让这转
型发挥了重要的作用。

“马来西亚强大的工业生态系统，
以及亲商政策成为了外国直接投资的
主要目的地，我们很自豪能为这个蓬
勃发展的经济做出贡献。”

他表示，EQX Iwata 将善用日本岩

田集团的资源、专业知识和可持续原
则，来推动创新，并为客户提供量身
定制的解决方案。

“我们共同致力于引领先进材料、
绿色采购和环保技术，以直接性支持
联合国的可持续发展目标。”

他强调，这不仅是一个企业里程
碑，也是马来西亚和日本之间合作实
力的证明。

当天日本驻槟城副总领事黑江浩
介、大马投资发展局槟州分局董事戛
纳菲、QMX Materials 有限公司前执行
董事锺跆拳亦受邀致词。出席者包括： 
EQX Iwata 有限公司总经理简水福。

槟圣诞节庆典北海盛大上演
首长：圣诞价值观促进和谐包容

日本岩田收购槟企业转型发展
卢丽莲：证明槟强大生态系统能力

转型成为岩田集团公司旗下重要子公司的	EQX	Iwata	有限公司，其日本及马来西亚团队在仪式上合影。

曹观友为圣诞树主持亮
灯，温馨气氛洋溢。
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报导：翁懿娴
摄影：Siti	Nuratikah	Rahmat	/	协和
小学提供

槟州绿色学校协和小学从2019年开始
成为绿色先锋，致力推广生态文

明，更屡获无数国内外绿色表扬殊荣，
早前更荣获2024年槟岛绿色学校小学组
冠军！

该校曾在2019年获得清华大学人文学
院~绿色世界公众使学研究中心、马来西
亚环环相扣生态文明传播中心的”生态
文明小学”国际认证，成为全国第一所
获得此殊荣的小学。

较后于2022年，协和小学再次因持
续性推广绿色生态文明的努力而获得认
证，同时也成为国内外各学府邀请交流
及学习的对象！

许子然：以未来发展为大方向
该校生态文明项目负责老师许子然接

受《珍珠快讯》访问时指出，该校多年
来所进行的生态文明项目都是以未来发
展为大方向，且融入了STEM教育、工
业4.0、数字化等元素。

他说，该校也制定了环保策略，并以
5大理念方向来进行，即心态、行动、工
具、支持和影响力。

“心态方面是让学生保持心中的绿
火，用心去推广生态文明，同时拥有正
确的道德价值观。”

“至于行动方面，让学生找出校内环
保的问题，需采用什么样的行动解决，
从中收集数据，再分析项目或方案的有
效性等。”

他补充，老师们将所学到的环保知识
融合到教学中，甚至设计课纲，让学生
得到课本以外的体验。陪同受访包括李
庭慧老师。

鼓励学生参与及分享
许老师指出，除了身体力行实施各种

生态文明项目，该校亦相当鼓励学生们
参与各大小比赛或活动，让他们学习如
何去分享。

他举例，就如早前绿色学校比赛的评
审到来审核时，都是交由学生去呈现及
解说，向评审讲解学校所执行的所有生
态文明项目理念。

“此外，我们也与家教协会，甚至
是外界其他单位和机构合作，确保所作
的任何项目和倡议都是和社会有链接性
的。”

长期性项目延伸为文化
他指出，该校所进行的任何项目都是

以长期和可持续的形式进行，再延伸为
学校的文化，而不是为了比赛才进行。

“我们都尝试进行很多的生态文明与
环保项目，再从中改善、提升或筛选，

再从中评估项目的影响力。”
“而整个过程中形成了一个环保小社

会，师生互相提醒监督、学习及支持，
更全面的支援及更完善的推行项目。”

分享资源更有效推动倡议
许子然指出，该校多年来推行的生态

文明倡议，并没有局限于校内，而是走
出校外和其他机构配合，甚至到其他学
校进行分享经验和资源。

“我们甚至邀请其他学校参与我们的
活动，因为集结各校一起，才能更有效
的推动倡议，这才更有意义。”

此外，协和小学也制定了”零浪费计
划” ，而学生也呈献生态文明的软技
能，包括成为环保小战士，确保同学们
都把这些生态文明的文化融入生活中。

学生各司其职拥有更多参与
推行多年后所有的规模更趋全面化

及上轨道，老师们开始培训学生们各司
其职，在推行绿色倡议上拥有更多的参
与。

“我们从中就透过这些项目来培养学
生的领导力、执行力等。毕竟生态文明
所概况的其中一块就是人文，而学会管

理需从小开始。”

食堂业者配合零使用塑料
许老师说，该校的生态文明文化都渗

入了校园各个角落，包括了食堂。同时
也很鼓励学生自带器皿，甚至是亲自到
食堂进行厨房余处理。

“而食堂业者都相当配合，举凡进行
活动准备膳食等，都零使用任何的塑料
袋或一次性的塑料盒，把垃圾减少至最
低。”

另一方面，该校也设立了智能生态厕
所、太阳能设备、储存雨水等设备，以
达到省水省电的举措。同时也进行了主
题性的活动，例如:”树树您好”，”
无塑希望”，”乌拉行动”，”珍惜拥
有”和”环环相扣”等。

 
 罗明渊：把生态文明融入育人过程

协和小学校长罗明渊指出，生态文明
教育不只是课程教育，更是生活教育和
行动能力的培养。因此把生态文明融入
育人过程，不仅是学校教育的责任，家
庭教育和社会教育都有责任。

“我们在学校教育孩子从日常生活
和身边小事做起爱护环境，节约能源
资源，把生态文明的理念变成生活习
惯。”

资源和资讯共享携手合作迈进
罗校长提及，协和小学身为高表现学

校在资源和资讯共享这一块是不遗余力
的。来自世界各地和全国各地的学校都
到来参访。

“我深信通过这么一种在生态文明及
环保教育上的交流及共享活动，大家可
以携手合作向前迈进。”

他认为，在科技大浪潮下，生态文明
依旧是一项重要议题，而两者实际可以
互补共存，甚至可以借助STEM 和数码
的力量，让环保绿色文明生态工作达至
更高效能及走得更远。

槟绿色学校协和小学成先锋
推广生态文明与世界接轨

协和小学获
得“2024年槟岛
区绿色学校”冠
军，后排左2起为
许子然老师及罗
明渊校长。

学校的各个角落都在传达着生态文明讯
息，以及展示学生的创意作品。

该校也进行回收油的举措，让学
生们接触更多层面的回收知识。

学生们各司其职，在推行绿
色倡议上拥有更多的参与。
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报导：冯芷芸
摄影：邵家恩

用气球编织童真，用笑容点亮心
灵！

在熙熙攘攘的人群中，周钟键（Jim 
Jim De Clown, 38岁）总是穿着独特或滑
稽的服装，手中挥舞着五彩缤纷的气
球，变幻出孩子们最爱的动物和卡通造
型。

他是折气球艺术家兼小丑表演者，但
他更像一位专为孩子们送上欢乐的“笑
容魔法师”。

这份独特的职业选择源于他对孩子们
发自内心的喜爱，每当看到孩子们天真
的笑容，他的内心便被填满，生活的压
力也在欢乐中消散。

“ 他 们 的 笑 容 让 我 觉 得 一 切 都 值
得。”

擅长折四泡结公仔气球
9年前，周钟键便对气球艺术产生了

浓厚的兴趣。那时，他开始向一位气球
师傅学习，逐渐自学成才，并投入到气
球艺术及活动娱乐行业，只为给更多孩
子带去笑容。

“我对气球艺术充满热情，尤其是四
泡结公仔气球（Chibicoro Balloon）。而
我又特别喜欢孩子，所以便开始慢慢学
习。”

周钟键的气球艺术与其他人有所不
同，他也是槟城少数擅长折四泡结公仔
气球的小丑之一。

Chibicoro Balloon 是一种以制
作迷你小巧、圆滚滚、可爱精
致的气球角色为特色，造型
常见的有动物、
卡通人物或拟
人化物品，深
受 孩 子 们 的 喜
爱。

“ 当 我 遇 到 一
位气球师傅时，我向 他 学
习。因为我很感兴趣，所以很
快上手了。我也通过观察小红
书和YouTube上的视频，自己
进行思考和创新。”

从小就与孩子们有特别缘分
周钟键之所以钟情于四泡结

公仔气球，是因为他不希望

与别人做一样的气球。他希望创作出与
众不同的气球作品，让客人或孩子们看
到时会惊叹：“哇，这么可爱！”

“我觉得这也是对我的客人的一种交
代，看到大人和小孩们拿到气球时的开
心，就是我最大的成就。”

他透露，自己从小就与孩子们有特别
的缘分，总能与他们玩得非常投入，也
很容易与他们建立联系。

“有些孩子看到小丑会感到害怕，但
我会用我的方式与他们沟通。我觉得和

孩子们玩耍让我非常放
松。”

爱莎公主和拉布布气球最受
欢迎

目前，周钟键已制作出
100多到200种不同类型的

公仔气球，第一只气球是粉红豹。“如
今最受欢迎的气球是《冰雪奇缘》中的
爱莎公主和拉布布（Labubu）。我会随
机看到一些卡通形象，然后去思考、研
究怎么制作。”

虽然正职是经营居家安保系统的生
意，但周钟键表示，工作中的压力常常
在从事气球艺术时得到释放。

“每当我看到孩子们天真无邪的笑
容，压力仿佛瞬间消失。”

他说，他在扮演小丑时与平常完全是
两个人，当他化妆、穿上小丑装时，就
会迅速进入角色，完全放开自己，成为
一个带给别人欢乐的存在。

冀未来组专业小丑团队
周钟键在折气球时，双手如同被赋

予了生命，每一个气球在指尖灵巧地
翻转、扭结、变形，仿佛是一场不需
要思考的本能舞蹈。

无论是动物还是卡通公仔，造型自
然流畅地成形，仿佛那些气球早已在
脑海中存在，而他只是轻而易举地将
它们释放出来。

对于未来，他表示希望能够建立起
自己的小丑团队，以更专业的服务带
给更多人快乐和欢笑。

“不是每个人都适合担任小丑，很
多人在做了一段时间后就放弃了，因
为放不下面子和尊严。但我认为小丑
的专业就是带给人们欢乐。”

他 说 ， 折 气 球 给 孩 子 们 是 自 己 的
快乐源泉之一，每一次表演，都尽全
力逗笑他们，当把气球交到孩子们手
上，他们脸上绽放出的笑容，是他坚
持扮演小丑和气球艺术的最大动力。

“ 真 正 的 快 乐 和 满 足 感 ， 是 看 到
孩子们因你而笑，只要孩子们笑得开
心，我的辛苦就值得。”

“看到孩子们的笑容    
       我就满足了”
周钟键用气球为儿童送上欢乐

周钟键制作四泡结公
仔气球与众不同。

Chibicoro	Balloon	以制
作迷你小巧、圆滚滚、
可爱精致的公仔气球为
特色。

四泡结气球不仅小孩喜欢，
也获得大人的青睐。

孩子们的笑容令周
钟键感到满足。

周钟键是专为孩子们送上欢乐
的“笑容魔法师”。
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ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில அரசு 
இமளஞர்களின் ்பங்்களிப்ம்ப மமம்்படுத்தும் 
மநாக்்கத்தில் வரு்டாநதிர நிதி 
ஒதுக்கீட்டா்க ரிம210,000-ஐ  சதா்டரநது 
வழங்குகிறது என மாநில முதலமமச்சர  
மமதகு சாவ் ச்கான் இமயாவ் அறிவித்தார.

"இநத ஆண்டு மாநிலத்தில் 
இமளஞர மமம்்பாடடுத் திட்டங்்கள் 
மற்றும் ந்டவடிக்ம்க்கமளச் சசயல்்படுத்த 
இமளஞர சசயலமவக் குழுவிற்கு 
ரிம210,000 நிதி ஒதுக்்கப்்படடுள்ளது," 
என்று ்பா்டாங் ம்காத்தா மாநில சட்டமன்ற 
உறுப்பினருமான அவர விளக்்கமளித்தார.

மாநில அரசாங்்கம் பினாங்கு இமளஞர 
மமம்்பாடடு வாரியம் மூலம் 2024-2028 
இமளஞர வியூ்க மமம்்பாடடுக் ்கட்டமமப்பு 
திட்டத்மதச் சசயல்்படுத்த ரிம700,000 
நிதி ஒதுக்கீடு வழங்கி இமளஞர திறன் 
மமம்்பாடு மற்றும் சமூ்க ்பங்்களிப்ம்ப 
ஊக்குவிக்கிறது.

மமலும், 2025 ஆம் ஆண்டு சதா்டங்கி 
பினாங்கு மாநில விமளயாடடு மன்றம் 
(MSNPP) ்பன்னாடடு நிறுவனங்்கள் மற்றும் 
சிறு மற்றும் நடுத்தர நிறுவனங்்களு்டன் 
(SMEs) ஒருங்கிமணநது கூடடுறவு  
திட்டம் வாயிலா்க விமளயாடடு வீரர்களின் 

2025 வரவு செலவு திட்டம் 
இலைஞர்களின ்பங்களிபல்ப 
்மம்்படுத்துகிறது

சமூ்கநலன்   மற்றும் மதசிய மற்றும் 
அமனத்துல்க விமளயாடடுத் திறன் 
மமம்்படுத்த துமணபுரிகிறது, என்று அவர 
கூறினார.

"2024 அக்ம்டா்பர 2024, ்பல்மவறு 
நன்ச்காம்டயாளர்கள் மற்றும் 
தனிந்பர்களி்டமிருநது நிதி, ச்பாருட்கள் 
மற்றும் மசமவ்கள் வடிவில் பினாங்கு 
விமளயாடடு மன்றம் ரிம368,150 
ச்பற்றுள்ளது," என்று அவர மமலும் 
விளக்்கமளித்தார.

அண்மமயில் சரவாக் மாநிலத்தில் 
நம்டச்பற்ற 21வது மமலசியா 
விமளயாடடுப் ம்பாடடியில் (சுக்மா) 
41 தங்்கப் ்பதக்்கங்்கள், 45 சவள்ளிப் 
்பதக்்கங்்கள் மற்றும் 53 சவண்்கலப் 
்பதக்்கங்்கள் உட்ப்ட 139 ்பதக்்கங்்கமள 
சவன்ற பினாங்குக் குழுவினமர ச்கான் 
இமயாவ் ்பாராடடுத் சதரிவித்தார.

"இநத சவற்றிக்குப் ்பாராடடுத் 
சதரிவிக்கும் வம்கயில், தங்்கப் ்பதக்்கம் 
சவன்றவரின் ஊக்்கத் சதாம்கமய 
ரிம4,000 லிருநது ரிம6,000 ஆ்க அதாவது 
50 விழுக்்காடு அதி்கரிக்்க பினாங்கு மாநில 
அரசு ஒப்புக்ச்காண்டுள்ளது," என்று அவர 
மமலும் சதரிவித்தார.

பினைாங்கில் வாங்கும் ெக்திக்கு உட்பட்ட வீ்டலமபபுத் 
திட்டம் அ்தன இலக்லக அல்டை உத்்வகம்

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கில் இமளஞர்கள் 
மற்றும் திருமணமா்காதவர்களுக்கு ‘சிறப்பு 
வா்டம்க வீ்டமமப்புத் திட்டம்’ (SPSK) 
சசயல்்பாடு தற்ம்பாது ஆரம்்ப நிமலயில் 
உள்ளது. இத்திட்டம் இமளஞர்கள் மற்றும் 
திருமணமா்காதவர்களுக்குப் ச்பரிதும் 
்பயனளிக்கும்.

மாநில வீடடுவசதி மற்றும் சுற்றுச்சூழல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ்டத்மதா � 
சுநதராெு மசாமு மாநில சட்டமன்றக் 
்கடடி்டத்தில் மாநில சட்டமன்றத்தின் 
ம்பாது இதமனப் ்பகிரநது ச்காண்்டார.

ஊராடசி மமம்்பாடடு அமமச்சின் கீழ் 
செலுத்மதாங்கில் நிரமாணிக்்கப்்படும் 
மக்்கள் வீடடுவசதித் திட்டம் (PPR) 
பினாங்கில் உள்ள இமளஞர்கள் மற்றும் 
திருமணமா்காதவர்களுக்கு ‘சிறப்பு வா்டம்க 
வீ்டமமப்புத் திட்டத்தின்’ முன்மனாடித் 
திட்டமா்க அமமயும்.

“இத்திட்டத்திற்்கான ஒதுக்கீடு 
கிம்டத்ததும் ஒப்்பநததாரமர நியமிக்கும் 
்பணித் சதா்டங்கும். செலுத்மதாங்      
பி.பி.ஆர அடுக்குமாடி குடியிருப்பில் 500 
யூனிட்கமளக் ச்காண்டிருக்கும்.

“பினாங்கு வீடடுவசதி வாரியம் (LPNPP) 
இளம் குடும்்பங்்களுக்கு தலா 650 
சதுர அடி ச்காண்்ட 250 யூனிட்கமள 
ஒதுக்குமாறு ஊராடசி மமம்்பாடடு 
அமமச்சி்டம் ம்காரிக்ம்க விடுத்துள்ளது. 
இதற்கிம்டயில், இமளஞர்கள் அல்லது 
திருமணமா்காதவர்களுக்கு 450 சதுர 
அடியில் மமலும் 250 யூனிட்கமள 
ம்காரியுள்ளது,” என்று சுநதராெு ச்கபுன் 

இலைஞர்கள் மற்றும் 
திருமைமாகா்தவர்களுக்கு வீடுகள் 
வாங்க முனனுரிலம

பூங்்கா சட்டமன்ற உறுப்பினர லீ புன் 
ச�ங் துமண ம்கள்விக்கு இவ்வாறு 
்பதிலளித்தார. 

அதுமடடுமல்லாமல், சிறப்பு 
வீ்டமமப்புத் திட்டத்தின் கீழ் விற்்கப்்ப்டாத 
வீடு்கமள இமளஞர்கள் மற்றும் 
திருமணமா்காதவர்களுக்கு வழங்குவதற்கு 
வீடடுவசதி வாரியம் ஆய்வு சசய்து 
வருவதா்கவும் சுநதராெு ்பகிரநது 
ச்காண்்டார.

இத்திட்டத்தின் கீழ், தனிந்பர 
பிரிவில் வயதான மற்றும் திருமணமா்காத 
ந்பர்களுக்கு முன்னுரிமம வழங்்கப்்படும் 
என்றும் அவர கூறினார.

"மாநில அரசுக்கு சசாநதமான 
நிலத்தில் உருவாக்்கப்்பட்ட வாங்கும் 
சக்திக்கு உட்பட்ட வீடு்களின் யூனிட்களில் 
10 சதவீதத்மத வா்டம்கக்கு சசாநத 
திட்டத்திற்்கா்க ஒதுக்்க வீடடுவசதி 
வாரியம் முடிவுசசய்துள்ளது," என்று அவர 
மமலும் கூறினார.

இநத முயற்சிமய 
சசயல்்படுத்துவதற்்கான திட்டங்்களில் 
்கம்ம்பாங் உமொங் ்பத்து மற்றும் ்கம்ம்பாங் 
மானிஸ ம்பான்ற மறுமமம்்பாடடிற்்கான 
திட்டங்்களும் அ்டங்கும் என்றும் அவர 
்பகிரநது ச்காண்்டார.

சுநதராெூவின் கூற்றுப்்படி, வாங்கும் 
சக்திக்கு உட்பட்ட வீ்டமமப்புத் திட்டத்தில் 
மூன்று முமற வங்கிக் ்க்டன்்களுக்்கா்க 
நிரா்கரிக்்கப்்பட்ட விண்ணப்்பதாரர்கள், 
LPNPP இன் கீழ் வா்டம்கக்கு வீடு வாங்கும் 
திட்டத்திற்்கா்க ்பரிசீலிக்்கப்்படுவர.

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு2030 இலக்கின் 
கீழ் 220,000 யூனிட வாங்கும் சக்திக்கு 
உட்பட்ட வீடு்கமள (ஆர.எம்.எம்) 
வழங்குவதற்்கான இலக்ம்க மாநில அரசு 
நிரணயித்துள்ளது. மமலும், அதமன 
அம்டவதில் சதா்டரநது முன்மனற்றம்  
்கண்டு வருகின்றது.

2024 அக்ம்டா்பர,31 நிலவரப்்படி 
சமாத்தம் 162,689 வீடு்கள் ்பல்மவறு  
்கடடுமான நிமல்களில் உள்ளன. இதில் 
51,680 வீடு்கள் ்கடடுமானப் ்பணி 
மமற்ச்காள்ளத் தயாரா்கவும், 22,456 
வீடு்கள் ்கடடுமானத்திலும் மற்றும் 88,553 
வீடு்கள் வடிவமமப்புக் ்கட்டத்திலும் 
உள்ளன.

மாநில வீ்டமமப்பு மற்றும் சுற்றுச்சூழல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ்டத்மதா � 
சுநதராெு மசாமு சட்டமன்றக் கூட்டத்தில் 
இ்டம்ச்பற்ற தனது சதாகுப்புமரயின் 
ம்பாது இதமனப் ்பகிரநது ச்காண்்டார.

“மீதமுள்ள 88,553 வாங்கும் சக்திக்கு 
உட்பட்ட வீடு்கமள வழங்குவதற்கு 
சதா்டரபும்டய மமம்்பாட்டாளர்கமள 
மாநில அரசு ்கண்்காணித்து வருகிறது. 
அமவ இன்னும் திட்டமி்டல் நிமலயில் 
உள்ளன,” என்று சுநதராெூ மமலும் 
கூறினார.

திறநத சநமத பிரிவின் கீழ் 
வாங்கும் சக்திக்கு உட்பட்ட வீடு்கமள 
விண்ணப்பிப்்பதற்்கான விதியா்க, அதி்க்படச 
குடும்்ப வருமான வரம்பு ரிம20,000 என 
மாநில அரசு அங்கீ்கரித்துள்ளதா்கவும் 
அவர ்பகிரநது ச்காண்்டார.

இநத ந்டவடிக்ம்க, ்பணக்்காரர்கள் 

அல்லது உயர-வருமானக் குழுக்்கள், 
குறிப்்பா்க T20 குழுவினர, வாங்கும் 
சக்திக்கு உட்பட்ட  வீடு்கமளப் 
ச்பறுவமத தடுப்்பமதாடு 
இப்பிரிவுக்கு ஏற்ற தகுதியான  
உ ரி ம ம ய ா ள ரு க் கு 
வழங்குவமத மநாக்்கமா்கக் 
ச்காண்டுள்ளது.

வாங்கும் சக்திக்கு 
உட்பட்ட வீ்டமமப்புத் 
திட்ட வீடு்கள் உயரதர 
தரத்தில் வழங்குவமத உறுதி 
சசய்வதில் மாநில அரசு 
உறுதி பூண்டுள்ளது என்றும் 
சுநதராெூ உறுதிப்்படுத்தினார.

இதற்கிம்டயில், வாங்கும் 
சக்திக்கு உட்பட்ட வீடடுப் 
ச்பறுநர்களிம்டமய வீடடு உரிமமயின் 
உணரமவ மமம்்படுத்துவதற்்கா்க, வாங்கும் 
சக்திக்கு உட்பட்ட வீ்டமமப்புத் திட்டம் 
(Rumah Mampu Milik) அடுத்த ஆண்டு 
ெனவரி முதல் முத்தியாரா வீ்டமமப்புத் 
திட்டம் (RMK) என ச்பயர மாற்றம் 
்காணப்்படுகிறது என்றும் சுநதராெூ 
்பகிரநது ச்காண்்டார.

பினாங்கு வீடடுவசதி வாரியத்தின் 
(LPNPP) முன்சமாழிவுக்்கான 
ம்காரிக்ம்கயின் இறுதிக் ்கட்டத்தில் 
உமொங் ்பத்து மறுமமம்்பாடடுத் திட்டம் 
இருப்்பதா்கவும் சுநதராெூ ்பகிரநது 
ச்காண்்டார.

“விஸமா சதலா்கா ம்பான்ற அடுக்குமாடி 
சசாத்து உரிமம்கமளப் ச்பறத் தவறிய 
்பமழய வீடடுத் திட்டங்்கமள அரசு 

்கண்்காணித்து வருகின்றது. 
இநத வீ்டமமப்பு 
ம று ம ம ம் ்ப ா ட டு த் 
தி ட ்ட த் தி ற் கு ப் 
்பரிசீலிக்்கப்்படும்.

“ இ ரு ப் பி னு ம் , 
இ த் தி ட ்ட த் தி ன் 
ச ச ய ல் ்ப ா டு 
உரிமமய ாள ர்கள் 
மற்றும் மாநில 
அரசின் ஒப்புதலுக்கு 
உட்பட்டது.

“மாநில வீ்டமமப்பு 
வாரியம், முன்சமாழி 
ம ்க ா ரி க் ம ்க ( R F P ) 

வழங்கி அதன் 

இதனிம்டமய, மாநில அரசு 
சுற்றுச்சூழல் ம்பாரடம்பாலிமயா கீழ், 
மதரநசதடுக்்கப்்பட்ட ்பகுதி்களில் ச்பாது 
மக்்களுக்கு இலவச மறுசுழற்சி ம்ப்கமள 
விநிமயாகிக்்கத் திட்டமிடடுள்ளதா்கவும், 
அடுத்த ஆண்டு முதல் ்காலாண்டில் 
இப்பிரச்சாரம் சதா்டங்கும் என்றும் 
எதிர்பாரக்்கப்்படுகிறது

“இமதத் சதா்டரநது, மறுசுழற்சி 
ம்ப்களின் விநிமயா்கம் ்படிப்்படியா்க 
குமறக்்கப்்படும். இநதப் பிரச்சாரம் வாயிலா்க 
ஒரு மறுசுழற்சி ம்ப ரிம2.00 ்கட்டணத்திற்கு 
விற்்க நிரணயிக்்கப்்படடுள்ளது.

“டிசம்்பர 2025க்குள் மறுசுழற்சி 
ம்ப்கமள விநிமயாகிப்்பமத நிறுத்துவது, 
ஒருமுமற ்பயன்்படுத்தும் பிளாஸடிக் 
ம்ப்களின் ்பயன்்பாடம்டக் குமறப்்பது 
இதன் மநாக்்கமாகும்.

“இருப்பினும், இநத முன்சமாழிவு 
இன்னும் ஆரம்்பக் ்கட்ட விவாதத்தில் 
உள்ளது. மமலும் மாநில அரசாங்்கம், 
ச்பாருளாதாரத் திட்டமி்டல் துமற 
(BPEN) மற்றும் பினாங்கு ்பசுமமக் ்கழ்கம் 
(PGC) மூலம் இநத முயற்சிமய எவ்வாறு 
சசயல்்படுத்துவது என்்பது குறித்த விரிவான 
ஆய்வு மமற்ச்காள்ளப்்படும்,” என்று அவர 
மமலும் கூறினார.

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் ்டதமதா � சுநதராஜு 
வாங்கும் ்சகதிககு உட்பட்ட வீ்டமமப்புத 
திட்டம் குறிதது விளக�மளிததார். 

மறுமமம்்பாடடுத் திட்டத்மதத் 
சதா்டங்குவதற்்கான முன்னதா்க தாமான் 
சியா்காப்பின் மமலாண்மமக் ்கழ்கத்மத 
(MC) மீண்டும் சசயல்்படும் சசயல்்பாடடில்  
உள்ளது.
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ஜார்ச்டவுன் - மாநில  
முதலமமச்சர மமதகு சாவ் 
ச்கான் இமயாவ் இநத 
ஆண்டு ெனவரி முதல் ஆ்கஸட 
வமரயிலான ்காலக்்கட்டத்தில் 
பினாங்கின் ஏற்றுமதி 7.5 
விழுக்்காடு ரிம301.95 பில்லியன் 
மதிப்பில் ்கணிசமான அளவு 
அதி்கரித்துள்ளதா்கக்  கூறினார.

2023 ஆம் ஆண்டில் 
மாநிலத்தின் ஏற்றுமதி முநமதய 
ஆண்ம்ட வி்ட 3.6 விழுக்்காடு 
குமறநது ரிம434.74 பில்லியன்  
மதிப்ம்பப் ்பதிவு சசய்த பின்னர 
குறிப்பி்டத்தக்்க அதி்கரிப்பு 
்காணப்்படுகிறது, என்றார.

"மாநில அரசு 
ம ்ப ா ட டி த் த ன் ம ம ம ய 
அதி்கரிப்்பதிலும், மாநிலத்தின் 
ஏற்றுமதியின் ஒடடுசமாத்த 
மற்றும் சதா்டரச்சியான 
வளரச்சிக்கு துமணபுரியும் 
விநிமயா்கச் சங்கிலிமய 
வலுப்்படுத்துவதிலும் சதா்டரநது 
்கவனம் சசலுத்தும்," என்று 
பினாங்கு மாநில சட்டமன்றத்தில் 
வரவு சசலவு தாக்்கல் சசய்த 
ம்பாது இதமனத் சதரிவித்தார. 

மாநிலத்தின் சமாத்த 

ஏற்றுமதியில் 78.4 விழுக்்காடு 
இயநதிரங்்கள் மற்றும் 
ம்பாக்குவரத்து உ்ப்கரணங்்களு்டன் 
சதா்டரபும்டயது என்றும், 
அமதத் சதா்டரநது 
சதாழிற்சாமல ச்பாருட்கள் 
மற்றும் இரசாயனங்்கள் என்றும் 
அவர விளக்்கமளித்தார.

இதற்கிம்டயில், 2023 

ஆம் ஆண்டிற்்கான மாநில 
இறக்குமதித் துமறயானது, 
ரிம285.08 பில்லியன் மதிப்பு்டன் 
12.4 விழுக்்காடு குமறநதுள்ளதா்க 
ச்கான் இமயாவ் கூறினார.

இருப்பினும், இநத ஆண்டு 
ெனவரி முதல் ஆ்கஸட 
வமரயிலான ்காலவமரயமறயில் 
மாநிலத்தின் இறக்குமதி 

பினைாங்கின ஏற்றுமதி, இறக்குமதி துலறகள்
்மம்்பாடு காண்கிறது - மு்தலலமச்ெர்

்பதிவு சசய்துள்ளது. அதமனத் 
சதா்டரநது, இரசாயனப் 
ச்பாருட்கள் மற்றும் 
சதாழிற்சாமலப் ச்பாருட்கள் 
அடுத்த நிமலயில் ்பங்்களிக்கிறது 
என்று அவர விளக்்கமளித்தார.

கூடுதலா்க, நிதி, நில மமம்்பாடு 
& ச்பாருளாதாரம் மற்றும் 
த்கவல் சதா்டரபு்களுக்்கான 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான 
சாவ், பினாங்கின் சமாத்த 
ஏற்றுமதியில் அசமரிக்்கா முக்கிய 
்பங்்களிப்்பாளரா்க உள்ளது. அமத 
மநரத்தில் சீன மக்்கள் குடியரசு 
நாடு மாநிலத்தின் இறக்குமதியின் 
மி்கப்ச்பரிய ஆதாரமா்க உள்ளது, 
என்றார.

பினாங்கின் இறக்குமதித் 
துமறயில் 20.4 விழுக்்காடு 
அசமரிக்்கா மூலம் ச்பறுகிறது. 
அமதத் சதா்டரநது, சீனா 
(18.7 விழுக்்காடு), �ாங்்காங் 
(13.9 விழுக்்காடு), மதவான் 
(6.1விழுக்்காடு) மற்றும் வியடநாம் 
(5.4 விழுக்்காடு) என ்பதிவுச் 
சசய்கிறது.

இதற்கிம்டயில், பினாங்கின் 
மி்கப்ச்பரிய இறக்குமதி 
ஆதாரமா்க சீனா 22.6 விழுக்்காடு 
்பதிவு, அதமனத் சதா்டரநது

மதவான் (17.8 விழுக்்காடு), 
அசமரிக்்கா (13.5 விழுக்்காடு), 
ெப்்பான் (8.8 விழுக்்காடு) மற்றும் 
சிங்்கப்பூர (6.3 விழுக்்காடு) என 
்பதிவிடுகிறது.

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநிலத்தில் 
தீ்பாவளிப் ்பண்டிம்க ச்காண்்டாட்டத்திற்கு 
இரண்டு நாட்கள் ச்பாது விடுமுமற  
வழங்குவதன் அவசியத்மத பினாங்கு மாநில 
அரசாங்்கம் ஆய்வு சசய்யவிருக்கிறது.

மாநில சட்டமன்றத்தில் ்பா்கான் 
்டாலாம் சட்டமன்ற உறுப்பினர குமரன் 
கிருஷணனின் துமணக் ம்கள்விக்குப் 
்பதிலளித்த முதலமமச்சர மமதகு 
சாவ் ச்கான் இமயாவ் அதி்காரப்பூரவ 
மாநில சுற்றறிக்ம்க அரசிதழ் ்பதிவின் 
அடிப்்பம்டயில் ஒவ்சவாரு ஆண்டும் 
தீ்பாவளிக் ச்காண்்டாட்டத்திற்கு தற்ம்பாது 
ஒரு நாள் மடடுமம ச்பாது விடுமுமற 
ஒதுக்்கப்்படடுள்ளது, என்றார.

நம் நாடடில் பிற 
ச்காண்்டாட்டங்்களுக்கு குறிப்்பா்க 
மநான்புப் ச்பருநாள், சீனப் ச்பருநாள் 
ம்பான்ற ச்காண்்டாட்டங்்களுக்கு இரண்டு 
நாட்கள் விடுமுமற வழங்்கப்்படுகிறது. 
அமத ம்பான்று, இநதியர்களின் 
முக்கியப் ்பண்டிம்கயான தீ்பாவளிக் 
ச்காண்்டாட்டத்திற்கும் இரண்டு 
நாட்கள் விடுமுமற அவசியம் என்்பமத 
்கருத்தில் ச்காண்டு குமரன் கிருஷணன் 
இக்ம்கள்விமய முன்மவத்தார.

“இது ச்பாது விடுமுமற நாட்கமள 
அமல்்படுத்தும் மமலசிய விடுமுமற சட்டம் 
1951 (சட்டம் 369) கீழ் அமலாக்்கம் 
்காண்கிறது.

“இநத விவ்காரத்தில் முடிசவடுக்கும் 
அதி்காரத்மதயும் மாநில அரசுக்கு 

தீ்பாவளிக்கு இரண்டு ோடகள் 
விடுமுலற வழங்க ்காரிக்லக - குமரன

இச்சட்டம் வழங்குகிறது.
“தற்ம்பாமதக்கு, தீ்பாவளிக் 

ச்காண்்டாட்டத்திற்கு இரண்டு நாட்கள் 
ச்பாது விடுமுமறமய அரசிதழில் 
சவளியிடும் திட்டம் எதுவும் இல்மல. 
ஆயினும், மாநில அரசு இநத விவ்காரத்மத 
மமலும் ஆய்வு சசய்ய தயாரா்க உள்ளது.

“அமத மநரத்தில், ச்பாதுச் மசமவத் 
துமறயில் (JPA) கூறப்்படடுள்ள்படி, இநதிய 
அரசு ஊழியர்கள் இக்ச்காண்்டாட்டத்தின் 
ம்பாது கூடுதல் ஒரு நாள் ்பதிவு 
சசய்யப்்ப்டாத விடுமுமற எடுக்்க 
அனுமதிக்்கப்்படுகின்றனர,” என்று சாவ் 
கூறினார.

்பா�ான் ்டாலாம் ்சட்டமன்ற உறுப்பினர் குமரன் 
கிருஷ்ணன் ்சட்டமன்றததில் தீ்பாவளிககு 
இரண்டு நாட�ள் விடுமுமற வழங்� ம�ாரிகம� 
விடுததார்.

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கில் சிறப்பு நிதி 
மண்்டலத்மத (SFZ) நிறுவுவமத இறுதி 
சசய்வதற்கு முன்னதா்க  ஆமலாசிக்்க 
மவண்டியதன் அவசியத்மத பினாங்கு 
அரசாங்்கம் வலியுறுத்தியுள்ளது. இது 
மாநிலத்தின் ச்பாருளாதாரத்திற்்கான 
சக்தி வாய்நத வளரச்சி இயநதிரமா்க 
அதன் திறமன அங்கீ்கரிக்கும்.

மாநில முதலமமச்சர மமதகு 
சாவ் ச்கான் இமயாவ், பினாங்கில் 
ஒரு SFZ திட்டத்மத வளரச்சி 
இயநதிரமா்க உருவாக்்கப்்படுவதற்்கான 
சாத்தியக்கூறு்கமள தற்ம்பாது 
பினாங்கு இன்ஸதிதுட (PI) ஆய்வு 
மமற்ச்காள்கிறது.

"பினாங்கில் SFZ ஐ 
சசயல்்படுத்துவதற்்கான வாய்ப்பு்கள் 
குறித்து பினாங்கு இன்ஸதிதுட மூலம் 
மாநிலத்திற்கு விளக்்கப்்படடுள்ளது

“இநத ஆண்டு சசப்்டம்்பர,24 
அன்று ஒரு ச்பாது ்பட்டமற 
நம்டச்பற்றது, இதில் தளவா்டங்்கள், 
வரத்த்கம் மற்றும் நிதித் துமற்கமளப் 
பிரதிநிதித்துவப்்படுத்தும் 100-க்கும் 
மமற்்பட்ட ்பங்ம்கற்்பாளர்கள் ்கலநது 
ச்காண்்டனர.

"93% ்பங்ம்கற்்பாளர்கள் இநத 
முன்முயற்சிக்கு ஆதரமவத் சதரிவித்தனர.

"இளம் ்பட்டதாரி்களுக்கு ஏராளமான 
மவமல வாய்ப்பு்கமள உருவாக்குதல், 
மமம்்பட்ட உள்ளூர உற்்பத்திக்்கான 

SFZ திட்டத்ல்த செைல்்படுத்துவதில் 
பினைாங்கு அரொங்கம் ்பாதுகாப்பானை 
அணுகுமுலறலை ்மற்சகாள்ளும்

நிதியுதவி மற்றும் சதன்கிழக்கு 
ஆசியாவில் பிராநதிய வணி்க மமயமா்க 
பினாங்கின் நிமலமய உறுதிப்்படுத்த 
சவளிநாடடு முதலீடடின் அதி்கரிப்பு 
ஆகியமவ அம்டயாளம் ்காணப்்பட்ட 
முக்கிய நன்மம்கள் ஆகும்," என்று அவர 
தனது சதாகுப்புமரயில் கூறினார.

‘fintech, startup financing, equity 
crowdfunding, maritime trade மற்றும்  
cryptocurrency finance’ ம்பான்ற 
பினாங்குக்கு முன்னுரிமம அளிக்கும் 
நம்பிக்ம்கக்குரிய நிதித் துமற்கமளயும் 
்பங்ம்கற்்பாளர்கள் சுடடிக்்காடடியதா்க 
சாவ் கூறினார.

"SFZ க்்கா்க ்பரிசீலமனயில் உள்ள 
முக்கிய இ்டங்்களில் ்கரனி ம்ப மற்றும் 
அநதமான் தீவு ஆகியமவ அ்டங்கும். 
இருப்பினும் ம்பாக்குவரத்து சநரிசல், 
திறன் மிக்்க மனிதவள ்பற்றாக்குமற 
மற்றும் குமறநத ஊதிய சலும்க்கள் 
இத்திட்டத்தின் சவற்றிமயப் ்பாதிக்கும்," 
என்று அவர மமலும் கூறினார.

பினாங்கு இன்ஸதிதுட தமலமமயிலான 
முன்முயற்சி, ஆராய்ச்சிக் ்கட்டத்தில் 
உள்ளது, மமலும் மதிப்பீடடிற்குப் 
பிறகு மாநில ஆடசிக்குழு கூட்டத்தில் 
்பரிசீலிக்்கப்்ப்டவுள்ளன.

இநத முன்சமாழிவின் ்கட்டமமப்ம்பச் 
சசம்மமப்்படுத்த சதாழில் 
வல்லுநர்களு்டனான   அமரவு இநத 
ஆண்டு நவம்்பர 27 அன்று நம்டச்பற்றது.

துமறயானது ரிம214.27 மில்லியன் 
அல்லது 17.4 விழுக்்காடு 
அதி்கரிப்பு்டன் குறிப்பி்டத்தக்்க 
மீடசிமயக் ்காடடுகிறது.

2023 ஆம் ஆண்டில் 
மாநிலத்தின் சமாத்த 
இறக்குமதியில் 72.3 விழுக்்காடு 
இயநதிரங்்கள் மற்றும் 
ம்பாக்குவரத்து உ்ப்கரணங்்கள் 

15வது ்சட்டமன்ற  இரண்்டாவது தவம்ணக�ான இரண்்டாம் கூட்டத கதா்டர் நிமறவுப்க்பற்றமத முன்னிடடு மாநில 
முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ், ்ச்பாநா��ர் ்டதமதா லாவ் சூ கி�ாங், ஆடசிககுழு உறுப்பினர்�ள் மற்றும்  
்சட்டமன்ற உறுப்பினர்�ள் குழுப்்ப்டம் எடுததுக க�ாண்்டனர்.
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மாநில அரசுத த�வல் பிரிவுத தமலவர் �ாப் லீ யிங் வர்்ணம் தீடடும் 

ம்பாடடியில் கவற்றிப்க்பற்ற கவற்றி�ாளருககு மாதிரி ்பரிசுத கதாம�ம�  

எடுதது வழங்கினர்.

குடும்்ப உறுப்பினர்�ளுக�ான சிறப்பு  ம�ளிகம�ப் ம்பாடடி�ளில்  ்பலர் �லநது க�ாண்டு ்பரிம்ச கவன்றனர்.

ஆம்ட அலங்�ாரப் ம்பாடடியில் வண்்ணம�மான ஆம்ட�ளு்டன் ்பங்ம�ற்று சிறுவர்�ள் 
தங்�ள் திறமமம� கவளிப்்படுததினர். சிறுவர்�ளுக�ா�  ஏற்்பாடு க்சயத ்பல  ம�ளிகம� விமள�ாடடு�ளில் 

�லநது க�ாண்டுப் ்ப�ன்க்பற்றனர்.

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் முததுச க்சயதி�ள் 

தினக க�ாண்்டாட்டதமத அதி�ாரப்பூர்வமா�த கதா்டங்கி மவததார் (உ்டன் 

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் கஜ்சன் எங் மமாய லாய, எம்.பி.எஸ்.பி மம�ர் ்டதமதா 

்பம்டருல் அமீன் மற்றும் முககி� பிரதிநிதி�ள்).

மமலசி� ஆயூதப்்பம்டயின் �ண்�ாடசி�ளும் க்பாது மக�ளின் �வனதமத ஈர்ததது.

முத்துச் செய்திகள் தினக் சகொண்ொட்ம்
முததுச க்சயதி�ள் தினக க�ாண்்டாட்டம் 3.0, மூன்றாவது முமற�ா� க்பர்தாம், தாமான் விஷனில் 
நம்டக்பற்றது. இகக�ாண்்டாட்டம், மாநில அர்சாங்�த தமலவர்�ளுககும் பினாங்கு உள்ளூர் 
மக�ளுககும், குறிப்்பா� வ்ட க்ச்பராங் பிமற மாவட்டததில் வசிககும் உள்ளூர் மக�ளுககும் 
இம்டயிலான உறமவத கதா்டர்நது வலுப்்படுதத ந்டததப்்பட்டது.

மாநில அரசுத த�வல் பிரிவு, முதலமமச்சர் அலுவல�ததின் ஏற்்பாடடில் நம்டக்பற்ற   இநத 
முததுச க்சயதி�ள்  தினக க�ாண்்டாட்டம், கதன் க்ச்பராங் பிமற  மற்றும் கதன்மமற்கு மாவட்டம் 
கதா்டர்நது வ்ட க்ச்பராங் பிமறயில் மூன்றாவது முமற�ா� நம்டக்பறுவதா� மாநில முதலமமச்சர் 
மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் கதரிவிததார்.  

வரு்டாநதிர திட்டமா� ந்டததப்்படும் முததுச க்சயதி�ள் தினக க�ாண்்டாட்டம், பினாங்கு வாழ் 
மக�ள்  குடும்்ப உறமவ வலுப்்படுததவும், திறமம�மள கவளிக க�ா்ணரவும், மநரங்�மளப் ்ப�னுள்ள 
வழி�ளில் க்சலவிடுவமதயும் மநாக�மா�க க�ாண்டு க்ச�ல்்படுகிறது.
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ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

ADUN No Tel/ No Faks
N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Abidin Ismail (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Mohamad Suzuki 
Ahmad

011 - 1119 4419

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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THE Penang Light Rail 
Transit (LRT) Mutiara 
Line project will fea-
ture 20 stations on 
Penang Island and 
one in Seberang 
Perai.

S t a t e 
Transport and 
Infrastructure 
Committee chair-
man Zairil Khir Johari 
have this update at the Pen-
ang Legislative Assembly re-
cently, based on information 
provided by MRT Corp, the 
project developer and asset 
owner.

“The mainland station will 
be located at Penang Sentral, 
linking residents in Seberang 
Perai to the island. All sta-
tions on the Mutiara Line will 
be elevated,” Zairil said.

The proposed alignment will 
begin at Silicon Island, pass-
ing through key stations such 
as Permatang Damar Laut, 
Penang International Airport, 
Sungai Tiram, Free Industrial 
Zone (FIZ) South, FIZ, Jalan 
Tengah, SPICE, Bukit Jambul, 
Sungai Nibong, Sungai Dua, 
Batu Uban, Jalan Universiti, 
Gelugor, Penang Waterfront, 
East Jelutong, Sungai Pinang, 

Bandar Sri Pinang, Macallum 
and Komtar.

“These alignments will ulti-
mately connect Macallum sta-
tion to Penang Sentral. How-
ever, details for some sta-
tions are still being finalised,” 
Zairil added.

He also revealed plans for 
nine stations to include park-
and-ride facilities, subject to 
land acquisition. These sta-
tions will offer an estimated 
1,100 parking spaces at Per-
matang Damar Laut, Jalan 
Tengah, Bukit Jambul, Sungai 
Dua, Jalan Universiti, Pen-
ang Sentral, Gelugor, Sungai 
Pinang and Bandar Sri Pinang.

Zairil (PH-Tanjong Bunga) 
provided these details in re-

sponse 
to an 
o r a l 
q u e s -

tion by Heng 
Lee Lee (PH-

Berapit), who inquired about 
the number of stations and 
parking facilities for the LRT 
project.

When asked by Lee about 
measures to manage traffic 
congestion once the LRT is op-
erational, Zairil confirmed that 
a Traffic Management Plan 
(TMP) has been developed. 

The TMP will be overseen 
by local councils and the state 
Public Works Department 
(JKR).

“We have also instructed 
RapidPenang and MRT Corp 
to explore the feasibility of 
feeder bus services in resi-
dential areas to encourage 
public transport use for ac-
cessing LRT stations,” he 
added.

MORE direct flights into 
Penang will be a boost 
to tourism, says Wong 

Hon Wai, the state executive 
councillor for Tourism and Cre-
ative Economy.

In his winding-up speech 
at the recent State Legisla-
tive Assembly, Wong (PH-Paya 
Terubong) said Penang has 34 
international direct flight routes 
operated by various airlines, 
connecting 18 cities. 

These cities include Shang-
hai, Shenzhen, Guangzhou, Xia-
men, Hong Kong, Dubai, Singa-
pore, Bangkok, Phuket, Medan, 
Jakarta, Surabaya, Banda Aceh, 
Taipei, Ho Chi Minh City, Doha, 
Chongqing, and Kunming.

 “With the launch of new di-
rect flights by Indigo Airlines 
from Chennai to Penang on Dec 
21, 2024, and by Loong Air 

from Penang to Xi’an, China on 
Dec 30, 2024, Penang’s flight 
network will grow to 36 routes," 
he said.

Since Wong’s appointment in 
August 2023, nine new interna-
tional routes have been added 
with flights to Xiamen, Dubai, 
Bangkok, Chongqing, Shang-
hai, Shenzhen, Kunming, Doha, 
and Hong Kong. New domestic 
routes, such as Kuching-Pen-
ang and Kota Kinabalu-Penang 
(AirAsia), began in early 2024.

The busiest international 
routes were Singapore-Penang 
(101 flights per week), Medan-
Penang (46 per week) and 
Bangkok-Penang (39 per week).

Penang received RM7.4 mil-
lion in Tourism Tax allocations 
from the federal government in 
2024, 50% of the tax collected 
in the state. 

The funds have supported 
major tourism programmes and 
promotional activities.

Additionally, the federal gov-
ernment, through the Tourism, 
Arts and Culture Ministry, al-
located RM1.5 million for six 
tourism facility maintenance 
projects in Penang.

Furthermore, the state gov-
ernment received a grant of 
RM25 million for the main-
tenance and repairs of the 
Unesco World Heritage Site in 
George Town.

“The state welcomes contin-
ued federal support and hopes 
for more assistance to further 
stimulate the tourism sector,” 
Wong (pix) added.

Penang’s hotel fee tax collec-
tions reached RM10.62 million 
in 2023 and RM8.62 million as 
of September 2024.

The state government, he 
said, is actively promoting Se-
berang Perai as a unique desti-
nation beyond the Unesco World 
Heritage Site in George Town.

Under the initiative ”The Op-
posite Side of the Island”, the 
state showcases Seberang Pe-
rai's diverse activities and sce-
nic locations, branding it as an 
"undiscovered gem".

Wong reiterated the signifi-
cance of the services sector, 

which contributes 48% to Pen-
ang's GDP, underlining the criti-
cal role of tourism in the state’s 
economy.

Concluding his speech, 
Wong reaffirmed the state gov-
ernment’s commitment to posi-
tioning Penang as the region's 
premier tourism destination.

THE state government has im-
plemented various measures to 
address climate change and re-
duce global warming in line with 
the Penang2030 vision.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman Da-
tuk Seri Sundarajoo Somu (PH-
Perai) said this during the State 
Legislative Assembly recently.

“Key initiatives include the 
use of 100% LED streetlights, 
a 20% reduction in domestic 
water usage and the planting of 
over 1 million trees.

“The Penang Green Industry 
Programme (PGIP) also encour-
ages companies to adopt green 
technology, lower their carbon 
footprint, and practise environ-
mental responsibility.

“In addition, Penang received 
a US$10 million grant from the 
Adaptation Fund for the Nature-
Based Climate Adaptation Pro-
gramme (PNBCAP).

“The project focuses on miti-
gation methods and adaptation 
strategies to reduce urban heat 
through sustainable and envi-
ronmentally friendly solutions,” 
Sundarajoo added.

He said both local govern-
ments in Penang have imple-
mented several initiatives to en-
sure sustainability.

“The Seberang Perai City 
Council (MBSP) has made it 
mandatory for all new develop-
ments to install LED streetlights, 
as outlined in its Light Installa-
tion Guideline.

“This includes new buildings 
that are built especially those 
that will be handed over to MB-
SP such as public markets, halls 

and garbage collection centres.
“Another measure is install-

ing solar systems in MBSP-
owned buildings, gradually re-
placing HPSV (High-Pressure 
Sodium Vapour) streetlights with 
LED lights, and ensuring the use 
of LED lights in all MBSP build-
ings,” he said.

MBSP also encourages that 
at least 15% of the energy used 
in commercial buildings (with an 
area of more than 5,000 sq m 
or an area ratio of more than 
1:3) comes from renewable en-
ergy sources.

Meanwhile, Sundarajoo said 
the Penang Island City Council 
(MBPP) encourages private de-
velopment to use solar energy 
for at least 50% of the public 
facilities and obtain ‘green build-
ing’ certification.

“The developers need to use 
water-saving equipment that 
meets the standards of Pen-
ang Water Supply Corporation 
(PBAPP), and the new develop-
ment project needs to instal 
a rainwater collection system 
(SPAH) according to the Section 
115, 1986 Uniform Building By-
Laws.

“MBPP also ensures that the 
energy consumption of buildings 
complies with Sections 38A and 
38B of the 1986 Uniform Build-
ing By-Laws and meets the ‘Ma-
laysian Standard’ (MS 1525),” 
Sundarajoo said.

It is learnt for projects that 
achieve a gold rating or higher, 
the state government will offer a 
discount of RM3 per sq ft for res-
idential properties and RM4 per 
sq ft for commercial properties.

State govt launches green 
initiatives for sustainability

Boosting tourism via 
new direct flights

LRT Line to feature 21 stations
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WITH pigeon-feeding a preva-
lent issue in Penang, the state 
government will intensify public 
awareness campaigns about 
its negative impacts on health 
and well-being.

During the State Legislative 
Assembly, H’ng Mooi Lye, the 
Local Government, Town and 
Country Planning Committee 
chairman, outlined the govern-
ment’s ongoing initiatives to 
curb the practice and mitigate 
its effects.

“As part of our proactive 
measures, we regularly issue 
notices to individuals feeding 
pigeons in designated areas 
across the state.

“In addition, we conduct pi-
geon-trapping operations four 
times a week to control their 
population and have installed 
signage in key areas to discour-
age the practice.

“So far, 88 operations have 
been carried out, resulting in 
11 compounds issued to of-
fenders.

“Similar efforts are 
being undertaken by 
the Seberang Perai 
City Council (MBSP) 
to complement the 
work of the Penang 
Island City Council 
(MBPP),” H’ng (PH-
Jawi), added during his 
winding-up speech at 
the recent State Assem-
bly sitting.

H’ng (pix) also ad-
dressed the con-
tentious issue of 
foreign workers’ 
accommodation in 
Penang.

“Based on the 

questions raised by represen-
tatives, four key issues were 
highlighted, namely the avail-
ability of centralised labour 
quarters (CLQ) by 2028, ob-
jections to the construction of 
CLQ in Bukit Tengah, the pro-
posed cancellation of CLQ in 
Teluk Kumbar, and the misuse 
of shophouses as worker dor-
mitories,” he said.

H’ng reiterated the 

state government’s commit-
ment to achieving its target 
of CLQ availability by 2028, 
viewing it as a comprehensive 
solution to manage social im-
pacts and reduce crime rates 
involving foreign nationals.

“The CLQ approach allows 
for more focused and effec-
tive monitoring within a con-
trolled environment managed 
by the state government or lo-
cal authorities,” he said.

To address the misuse of 
shophouses as worker dormi-
tories, the state government 
has approved new guidelines 
for temporary labour quarters 
(TLQ), effective from Jan 1, 
2024, to Dec 31, 2027.

“These guidelines specify 
planning application require-
ments for TLQs in four key 
zones, namely strata residen-
tial, landed residential, com-
mercial, and industrial areas.

“The directive aims to 
streamline the approval pro-

cess for TLQ appli-
cations at the local 
council level,” H’ng 
added.

According to data 
from the Local 
Government Di-
vision and the 

Penang Labour 
Department (JT-

KPP), 18,821 work-
ers currently reside 

in TLQs on the island, 
with 36,513 in Se-

berang Perai. 
Meanwhile, 7,668 
workers are housed 
in CLQs on the is-
land, and 10,607 
in Seberang Perai.

FIFTY gold medals at the 
next Malaysia Games 
(Sukma) in Selangor in 

2026.
That’s the challenge facing 

the Penang contingent.
State Youth, Sports and 

Health Committee chairman 
Daniel Gooi (PH-Padang Lal-
ang) said the state, through 
the Penang State Sports Coun-
cil (MSNPP), is committed to 
achieving this ambitious goal.

 "Chief Minister Chow Kon 
Yeow has challenged us to 
convert 50% of the silver med-
als we won at Sukma Sarawak 

this year into gold for the next 
edition. Let us work together to 
reach this target in two years," 
Gooi (pix) said during his 
winding-up speech at 
the State Legisla-
tive Assembly re-
cently.

In the recent 
Sukma in Sar-
awak, the Pen-
ang contingent 
secured 41 
gold, 45 silver and 53 
bronze medals. 

Gooi hopes for an even bet-
ter performance in 2026.

On the growing popularity of 
pickleball, Gooi noted that the 
state has no plans or funding 

to build dedicated courts.
"We prioritise con-

structing multi-pur-
pose venues that 

can accommodate 
various sports," 
he said.

On the health 
front, Gooi high-
lighted the forma-

tion of a mental health 
committee to address rising 
cases of depression and sui-
cidal tendencies.

"This committee, headed 
by me and supported by the 
state Health Department and 
other stakeholders, aims to 
bring mental health issues to 
the forefront. We encourage 
the public to seek assistance 
when needed," he added.

THE Penang government, 
through the Penang Trade, En-
trepreneurial Development and 
Rural Development Commit-
tee, has already rolled out the 
Anugerah Kedai Makan Harga 
Patut (Affordable Dining Award) 
programme.

State Trade, Entrepreneurial 
Development and Rural Devel-
opment Committee chairman 
Datuk Rashidi Zinol announced 
the initiative during his winding-
up speech at the State Legisla-
tive Assembly sitting recently.

“This programme recog-
nises food establishments in 
Penang that offer affordable 
meals without compromising 
on quality and cleanliness,” 
Rashidi said.

The programme began last 
Dec 2 in the south Seberang 
Perai district and will expand to 
other districts in 2025.

Rashidi said from January 
to November 2024, his office 
had organised 230 entrepre-
neurship programmes in col-
laboration with various agen-
cies like Majlis Amanah Raky-
at (Mara) Penang branch, 
Penang Regional Develop-
ment Authority (Perda), Pen-
ang Development Corporation 
(PDC), Penang Halal Interna-
tional (PHI), and the Malaysia 
External Trade Development 
Corporation (Matrade).

“These programmes ben-
efited approximately 1,162 
entrepreneurs across the 
state,” he said.

He added the state govern-
ment is also currently working 
on providing retail space for 
local entrepreneurs at Penang 
International Airport (PIA).  

“Discussions on leasing 
arrangements are underway, 
with sales of selected Penang-
made products expected to 
commence in 2025. This will 
offer local entrepreneurs a 

unique platform to promote 
their goods,” he added.

To further promote Penang 
across the country, Rashidi 
(pix) said the state government 
will host the “Program Jelajah 
Pulau Pinang” roadshow se-
ries in collaboration with the 
Federal Agricultural Marketing 
Authority (Fama) and Mara 
Penang branch.

“Six roadshows, with the 
first in Melaka from Dec 27-29, 
2024, will showcase Penang’s 
iconic local foods, cultural per-
formances and Agromadani Fa-
ma sales activities,” he said.

Rashidi also provided an 
update on the Skim Pinja-
man Harapan (SPH) initiative, 
a collaboration between the 
state government and PDC to 
support micro-entrepreneurs.

“As of October 2024, a to-
tal of 4,293 entrepreneurs in 
Penang have benefited from 
SPH, receiving RM30.77 mil-
lion in loans.

“The repayment rate also 
stands at an impressive 91%, 
with a remaining fund balance 
of RM4.89 million.

“Hence, this shows that 
the initiative underscores 
Penang’s commitment to sup-
porting local entrepreneurs, 
fostering economic growth, 
and ensuring inclusive devel-
opment across the state,” he 
concluded.

More efforts to tackle pigeon-feeding

Special programme to 
award food stalls

Target for Sukma team 
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THE  state government is mak-
ing significant strides toward its 
goal of delivering 220,000 af-
fordable housing units (RMM) 
under the Penang2030 vision.

As of Oct 31, 2024, a total 
of 162,689 units are in various 
stages of development, com-
prising 51,680 units ready for 
construction, 22,456 under con-
struction and 88,553 in the de-
sign phase.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
(PH-Perai) said this during his 
winding-up speech at the State 
Legislative Assembly sitting re-
cently.

“The state government is 
monitoring developers to ensure 
delivery of the remaining 88,553 
units still in the planning stage,” 
Sundarajoo (pix) added.

He said the state govern-
ment has approved a maxi-

mum household income limit of 
RM20,000 for applications un-
der the open market category.

This measure is to prevent 
high-income groups, particu-
larly the T20, from acquiring 
subsidised housing.

Sundarajoo also affirmed 
that the state government is 
committed to ensuring high-
quality standards, particularly 
for affordable housing.

“For the RMM projects un-
der the state government, de-
velopers are required to meet 
the quality assessment stan-
dards set by the Construction 
Industry Development Board’s 
(CIDB) Qlassic, with a minimum 
score of 70%.

“Additionally, the Local Au-
thority (PBT) and relevant tech-
nical agencies will conduct a 
final inspection before issuing 
the Certificate of Completion 
and Compliance (CCC).

“For every new housing de-
velopment, buyers will be given 
a 24-month Defects Liability 
Period (DLP), during which de-
velopers must address any de-
fects,” he added.

Meanwhile, Sundarajoo said 
the RMM (Rumah Mampu Mi-
lik) will be rebranded as Rumah 
MutiaraKu (RMK) from Janu-
ary, 2025, to foster a stronger 
sense of ownership among re-
cipients.

On the redevelopment proj-
ect, Sundarajoo shared that 
the Ujong Batu redevelopment 
project is in the final stage of 
the Request For Proposal by 
the Penang Housing Board 
(LPNPP).

“The state always monitors 
old housing projects such as 
the Wisma Telaga that failed to 
obtain strata property rights. 

"This housing is more suit-
able for the redevelopment 

project.
“However, the implementa-

tion is subject to the approval 
of the owners and the state 
government.

“The LPNPP is currently in 
the process of restoring the 
Management Corporation (MC) 
of Taman Siakap in preparation 
for the launch of its redevelop-
ment project, before issuing the 
Request For Proposal (RFP).

“This project will provide 
a total of 400 affordable 
homes, with 200 units of 
RMM B2 and 200 units of 
RMM C3,” he added.

Touching on his environ-
ment portfolio, Sundarajoo 
announced plans to distribute 
free recycling bags to the pub-
lic in selected areas starting in 
the first quarter of 2025.

“Following this, the supply of 
recycling bags will be gradually 
reduced, and a charge of RM2 

per bag will be introduced.
“The aim is to stop the distri-

bution of recycling bags by De-
cember 2025 and reduce the 
use of single-use plastic bags.

“However, this proposal is 
still in the early stages of dis-
cussion, and the state govern-
ment, through the Economic 
Planning Department (BPEN) 
and Penang Green Council 
(PGC), will conduct a detailed 
study on how to implement this 
initiative,” he added.

Story by Riadz Akmal

THE state government, 
through the Chief Minister 
Incorporated (CMI), has es-

tablished Penang Agrotech Sdn 
Bhd, a wholly state-owned sub-
sidiary, to advance the state’s 
agrotechnology and bolster food 
security efforts.

State Agrotechnology, Food 
Security and Cooperative Devel-
opment Committee chairman 
Fahmi Zainol (PH-Pantai Jerejak) 
described Penang Agrotech as 
the main executor and coordi-
nator for policies, programmes, 
and activities under the Penang 
Agrotechnology, Food Security, 
and Cooperative Development 
Committee.

“The company will collaborate 
closely with relevant depart-
ments and agencies. It is set 
to begin full operations on Jan 
1, 2025,” Fahmi said during his 
winding-up speech at the State 
Legislative Assembly in Light 
Street recently.

“It is hoped that Penang Agro-

tech will help the state generate 
new revenue streams while ad-
vancing sustainable agriculture 
practices,” he said.

Fahmi (pix) high-
lighted the company’s 
focus on reducing 
dependence on 
pesticides and 
chemical-intensive 
farming methods.

“Penang Agro-
tech aims to ex-
plore and introduce ad-
vanced technologies to farmers 
and planters in the state. This 
initiative seeks to ensure that 
the people of Penang have ac-
cess to safer and higher-quality 
food products,” he said.

In collaboration with the state 
Veterinary Services Depart-
ment, Penang Agrotech will es-
tablish an Integrated Ruminant 
Farming Centre to increase beef 
and goat meat production.

Fahmi described the centre 
as a central hub for farmers and 
consumers, noting that it would 
feature modern infrastructure 

and advanced livestock 
management systems.

“Farmers will benefit from 
access to healthy and 

affordable livestock, 
while consumers will 

enjoy safe and con-
sistently high-quali-
ty meat products,” 
he added.

Fahmi also an-
nounced plans to 
transform two lo-

cations in the state into 
agrotourism hubs.

“Stesen Padi Bukit Merah in 
Permatang Pauh, an active rice 
cultivation area, has been ear-
marked for transformation into 
an agrotourism and recreational 
hub for the local community,” he 
said.

He also elaborated on the fu-
ture of Taman Herba Bertam in 
Kepala Batas.

“This herbal park is home to 
over 200 species of medicinal 
herbs. We plan to upgrade it 
into a premier agrotourism des-
tination.

“ B e y o n d 
that, it will serve as a 

centre for herbal research, pro-
duction, and traditional medi-
cine treatments, making it the 
largest herbal innovation hub in 
the northern region,” he added.

The state government has 
submitted a special funding 
proposal to the Agriculture and 
Food Security Ministry (KPKM) 
to support these developments.

On another note, Fahmi pro-
vided an update on Penang’s 
state-owned rice brand, Beras 
Cap Feri.

He revealed that the brand 
had officially received its operat-
ing licence from KPKM on Nov 
13, 2024.

He added the rice is available 
for purchase through the Agro 
Madani sales programme. It will 
be distributed through the Fed-
eral Agricultural Marketing Au-
thority (Fama) and the Farmers’ 
Organisation Authority (LPP).

“Beras Cap Feri will retail at 
RM15 for a 5kg bag of high-

quality imported rice, making it 
the most affordable option in its 
category,” he said.

Earlier, in replying to Mohd 
Yusni Mat Piah (PN-Penaga), 
Fahmi said the production of lo-
cal rice in Penang is insufficient 
to meet the demand for Beras 
Cap Feri.

“As a result, the steering 
committee for the Implementa-
tion of Beras Cap Feri, chaired 
by me, has decided to incorpo-
rate imported rice into the pro-
duction of Beras Cap Feri to ad-
dress the shortfall in local rice 
supply,” Fahmi said.

Steady progress in affordable homes initiative 

Move to enhance 
agrotechnology, 
food security
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逾1万人踊跃参与万众期待的年度
活动—-2024年爱槟城跑， “We 

Love Penang! 我们爱槟城！” 声声响彻乔
治市！

槟州首席部长曹观友表示，“爱槟城
跑”是槟州政府举办的活动之一，目的
是让来自不同背景的人民聚集在一起，
激发爱国精神，促进社区的体育和健康
活动，以实现槟城2030愿景。

他乐见“爱槟城跑”有如此多人的参
与，反映了槟州人民对活动的极高参与
度和精神。他是在出席为爱槟城跑主持
挥旗礼时，如是指出。

他说，举办上述活动是为了建设更健

康的未来，他呼吁所有人共同努力，让
槟城继续成为一个充满爱心、繁荣、和
谐和竞争力的州属。

是项由槟州前进体育会与槟州体育理
事会联办，槟州政府支持的爱槟城跑，
全程长达5公里，土库街为起点及终点，
途径莱特街、华盖街、红毛路、夜兰亚
珍、槟榔律、林萃龙医生路，再返回土
库街。

活动压轴环节，峇六拜工厂工程师陈
碧玉（43岁）赢走前进体育会永久顾问
拿督邱继勇赞助的第二国产车AXIA，成
为当天人人称羡的幸运儿！

出席者包括：槟州行政议员林秀琴及

魏子森、亚依淡区州议员黄顺祥、彭加
兰哥打区州议员王宇航、槟州首长高级
机要秘书巴吉斯、槟岛市长拿督拉詹德
兰、一众槟岛市议员、槟州前进体育会

主席林子辉、槟州体育理事会总监蔡兴
华、主要赞助商Decathlon 马来西亚首席
执行员李姣、Decathlon 全国通讯主管兼
北马区主管莎法玛斯。

Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

槟首长曹观友为爱槟城跑主持挥旗礼，
更全程参与完成5公里路程。

陈碧玉（左2）兴奋领
奖，左1为拿督邱继勇，
右起蔡兴华及林子辉。

爱槟城跑适合一家大小参
与，正是槟城2030愿景提
倡的重家庭重要元素。 “我们爱槟城！”

超过1万人参与的爱槟城
跑，场面相当壮观！

工作人员手持鼓励话
语:“不管快或慢，每

位都是赢家！”

蓝蓝人海中出现了一
只“独角兽”。

“我们爱槟城!” 
响彻乔治市

逾万人参与热血沸腾活力四射


